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وجوه مشترک انقلاب ایران و کوبا
رئیس جمهور کوبا با رهبر انقلاب دیدار کرد

2
رهنمود

سرمقاله

آپارتاید رفع  ابتدا 
باید براساس رای مردم یک دولت غیرآپارتاید 

 حاکم شود و همه صاحبان ادیان 
از حقوق مساوی برخوردار باشند

اتفاقات بعد از شکستن هیمنه اسرائیل توسط حماس باعث 
تغییرات ماهیتی خاورمیانه در عرصه بین المللی شد. هرچند 
که مردم غزه و حتی مردم ساکن در کرانه باختری لطمه دیدند 
و بیش از 1500 نفر در عملیات ها کشــته شدند ولی به هر 
حال مساله فلسطین که مساله درجه چندم فراموش شده و 
خاک خورده بود، تبدیل به مساله تراز اول روز شد که یکی 
از پیامدهای آن توفان الاقصی بود. هر چقدر که فلسطینی ها 
و ســازمان حماس از بمباران ها و حضور گسترده نظامیان 
اسرائیلی در سرزمین محدود غزه لطمه بخورد اما نمی توان به 
این موضوع به  عنوان دستاوردی بزرگ برای آرمان فلسطین 
بی توجه بود.  نکته بعدی این است که در سطح بین المللی، 
اسرائیل به عنوان یک رژیم متجاوز و سفاک، شناخته شد و 
آبرویی برای اسرائیل در عرصه بین المللی باقی نماند. آنچه 
که اکنون اهمیت دارد، آینده منطقه و فلسطین است. به طور 
قطع خواســته ای که وجود دارد، تشــکیل نظام دو دولتی 
اســت. هرچند که نظام دو دولتی با پیچیدگی های خاص 
جغرافیایی مواجه است. سرزمین فلسطین بزرگ که بخش 
مهمی از آن در اشــغال اسرائیل است به هیچ وجه گنجایش 
جمعیت یهودی های مهاجر و فلسطینی هایی که ساکن در 
اردوگاه ها، اردن، مصر و ســوریه هســتند را ندارد و تبدیل 
این فضا به عنوان دو ســرزمین برای دو حکومت بسیار امر 
پیچیده ای است. درحال حاضر اما حداقل چیزی که در دنیا 
از سمت حامیان اسرائیل، مثل آمریکا پذیرفته شده، تشکیل 
دولت فلســطین است. یک خواســته حداکثری هم وجود 
دارد که ما روی این خواســته تاکید داریم و آن این است که 
آنچه باید در فلسطین اشغالی)بخشــی هایی که در اختیار 
اســرائیل و حکومت خودگردان اســت( از بین برود، رفع 
آپارتاید است. دنیا خوشبختانه در این امر یک تجربه موفق 
هم دارد. زمانی که سفیدپوست ها در آفریقای جنوبی حاکم 
شــدند و حق انتخاب را گرفتند و نظامی را براســاس نژاد، 
یعنی برتری نژاد سفید بر سیاه مستقر کردند، تقریباً همه دنیا 
متحد شدند که نظام آپارتاید باید حذف شود. درست است 
که مبارزات اصلی را شــخصیت های فرهیخته و بی نظیری 
مانند نلسون ماندلا انجام دادند ولی دنیا هم یکپارچه )به جز 
چند کشور محدود( ایستاد و نگفت که آفریقای جنوبی باید 
به دو کشور سیاه وسفید تقسیم شود بلکه ایستادند و گفتند 
که آپارتاید باید حذف شــود. در نهایت آپارتاید حذف شد 
و اکنون دیگر ســیاه ها و سفیدها در آفریقای جنوبی از رای 
مساوی برخوردارند و کشــور با دموکراسی اداره می شود.  
درخصوص فلسطین هم آنچه مهم است، این است که این 
سرزمین خاستگاه مسلمانان، مسیحیان و یهودیان است و 
قرار نیســت که هیچ مسلمانی حذف شود. آن طور که رهبر 
معظم انقلاب گفتند: باید رفراندوم انجام شود، این رفراندوم 
به معنی حذف آپارتاید صهیونیست هاست. صهیونیست ها 
خودشــان را از عرب ها و مسیحی ها برتر می دانند و این بد 
است. این خواســته حداکثری می تواند به موازات خواسته 
حداقلی که تشــکیل دولت فلســطین است، پیگیری شود 
و می تواند در امتداد آن باشــد. یعنــی می توانیم از الان در 
دنیــا این ایــده را در عرصــه بین المللی مطــرح کنیم تا به 
ترتیب کشــورهای اسلامی، کشــورهای عضو عدم تعهد 
و کشــورهای دیگر بپذیرند که این سرزمین مشترک، دین 
ابراهیمی اســت. بنابراین آوارگان فلســطین باید برگردند و 
در این سرزمین باید همزیستی به جای جنگ حاکم شود. 
همچنین براســاس رای مردم یک دولت غیرآپارتاید حاکم 
شود و همه صاحبان ادیان باید از حقوق مساوی برخوردار 
باشــند. بنابراین می شود این موضوع را به موازات تئوری دو 
دولتی از رفراندوم و تشــکیل یک دولت در کشور فلسطین 
دفاع کنیم و اجازه دهیم که ابتدا دو دولتی شــکل بگیرد و 
در امتداد آن که تنش هــا و جنگ افروزی ها پایان گرفت در 
دوره احتمالی آینده و یک سیر تکاملی به یک دولت فراگیر 
بر مبنای حقوق حاکمیــت اکثریت و حفظ حقوق اقلیت 

شکل بگیرد.

در اجاره دولت

سریال ناترازی واقعیت ندارد؟
پاسخ بانک مرکزی به روزنامه سازندگی 

و پاسخ سازندگی به بانک مرکزی

روزنامه کارگزاران سازندگی ایران
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یادداشت روز

بیاثر تبلیغات
چرا بحث مهم شفافیت مالی کاندیداها 

مورد توجه قرار نمی گیرد؟

با نزدیک شــدن به موعد برگزاری انتخابات، بار دیگر مســاله 

اســتفاده کاندیداهایی که در شرایط فعلی سمت و مسئولیتی در 

اختیار دارند مورد توجه قرار گرفته اســت. شفافیت منابع مالی 

کاندیدا ها بســیار مهم و مــورد مطالبه مردم بــوده همچنین در 

سیاســت های کلی انتخابات - که از ســوی مقام معظم رهبری 

ابلاغ شــده بود - بدان اشاره شده است. علاوه بر این، براساس 

اعلام اخیر شــورای نگهبان، قانون شفافیت و نظارت بر تامین 

مالی فعالیت های انتخاباتی مصوب سال ۹۸ که در انتخابات قبلی 

فرصت اجرا نیافت در انتخابات پیــش رو باید مبنای عمل قرار 

 گیرد. این قانون، منابع مالی کاندیداها را مشــخص کرده است. 

به طور مثال، در متن قانون قید شــده است که امکانات و منابع 

قانونی تامین مالی تبلیغــات و فعالیت های انتخاباتی نامزد های 

انتخابــات اعم از نقدی و غیرنقدی و مســتقیم و غیرمســتقیم 

منحصراً شامل اموال و دارایی شخصی نامزد، کمک های احزاب 

و گروه های سیاسی، کمک های اشخاص حقیقی ایرانی و منابع 

و امکانــات عمومی که مطابق این قانون و ســایر قوانین مرتبط 

اســتفاده از آن برای انجام فعالیت ها و تبلیغات انتخاباتی مجاز 

اســت. باید توجه داشــت که این قانون برای نخستین بار اجرا 

خواهد شــد تا دغدغه مردم درخصوص ســاماندهی هزینه های 

انتخاباتی رفع شود و شبهه های متعددی که سال ها در این زمینه 

مطرح می شــد را پایان دهد لذا اجرای دقیق این قانون تجربه ای 

مهم در اثرگذاری و کارآمدی آن است و باید بدون توجه به اینکه 

در کدام دوره مجلس تصویب شده در بوته آزمایش قرار بگیرد.

اما درباره آنچه در میدان عمل درباره فعالیت کاندیداهایی که 

درحال حاضر سمت نمایندگی را در اختیار دارند، وجود دارد اما 

موضوعی پیچیده است. واقعیت امر این است که اصول قانونی 

و اخلاقی موید تفکیک این دو موضوع از یکدیگر اســت اما در 

میدان عمل این تفکیک بســیار دشوار اســت تا جایی که اخیراً 

نیز در اصلاحی که مجلس شــورای اســلامی در مورد »قانون 

اصلاح قانون انتخابات « انجام داد نیز این مهم را در نظر گرفت 

چراکه اگرچه نمایندگان فعلی نباید از جایگاه خود به  عنوان ابزار 

تبلیغاتی برای انتخابات استفاده کنند اما مساله در بعد قانونی و 

عرفی نیز نباید به شکلی باشد که نماینده از انجام امور نمایندگی 

خود باز بماند. از این جهت بود که مجلس در تبصره ای دســت 

نمایندگان را برای انجام وظایف خود باز گذاشــت. با وجود این 

دغدغه در بین ناظران و فعالان سیاســی وجود دارد که مرز بین 

تفکیک ایــن دو از یکدیگر چقدر اســت و چگونه باید در عین 

انجام و مســئولیت های محوله در ســمت فعلی از برداشت های 

تبلیغاتی و انتخاباتی درباره آن اجتناب کرد. این دغدغه و نگرانی 

در انتخابات ریاســت جمهوری درباره رئیس جمهور وقت و در 

انتخابات مجلس شــورای اســلامی درباره رئیس مجلس وقت 

شدت وحدت بیشتری پیدا می کند.

همانگونه که تفکیک شد در حوزه انتخابات مجلس شورای 

اسلامی، تفکیک وظیفه نمایندگی از فعالیت های انتخاباتی البته 

بســیار سخت اســت و مرز باریکی دارد. تصور می کنم در مورد 

رؤســای سه قوه به طور کلی هیچ وقت این مساله و مرز به طور 

دقیــق رعایت نشــده و در دوره فعلی نیز رعایت نمی شــود. در 

ادوار گذشــته نیز همواره فرد مستقر در رأس قوه ای که انتخابات 

آن نزدیک اســت شاید حتی بدون قصد و نیت یا با علم و اراده، 

اســتفاده تبلیغاتی از جایگاه خود کرده و امروز نیز برخی شواهد 

در این باره موجود اســت. امر مضمومی که مســبوق به سابقه 

اســت و محدود به دوره فعلی نیست اما نکته مهم این باره میزان 

اثرگذاری مثبت به نفع آن کاندیداست. تصور می کنم این موضوع 

در مورد رؤســای قوا تاثیر مثبتی نــدارد و باعث جریان رأیی به 

نفع آنها نمی شــود چراکه مشــخصاً مردم با چشم و فکر باز این 

موضوعات را ارزیابی می کنند و از این همایش ها و اقداماتی که 

مرز بین وظیفه ذاتی مســئول مذکور و فعالیت های انتخاباتی آن 

بسیار باریک است، برداشتی به  نفع فرد نخواهند داشت و از این 

جهت نباید چندان نگرانی درباره اســتفاده این افراد از منابع در 

اختیارشــان در قوا داشــت. حتی بر فرض تایید نیت و عمل در 

مورد استفاده از جایگاه فعلی به نفع رقابت در انتخابات عایدی 

قابل توجهی نصیب آنها نخواهد شــد و مردم در قیاس حرف و 

عمل رفتار قضاوت صحیح و درستی در این باره خواهند داشت. 

از ایــن جهت با توجــه به بی اثر بودن این موضــوع نباید نگرانی 

خاصی در این خصوص داشت.

روزنامه ی صبح ایران

انتخاباتی؟ مجلسیاستاد
چرا جلسات انتخاباتی قالیباف و حدادعادل 

در مجلس برگزار می شود؟
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آلودگی هوای تهران، مدارس را تعطیل کرد

موسسه اعتباری نور 

با سپرده 33هزارمیلیارد تومانی 

به بانک ملی واگذار شد 

سازندگی بررسی می کند: 

چه کسانی از این ادغام 

سود می برند و چه کسانی
زیان می بینند؟

سیدافضل موسوی
عضو شورای مرکزی

حزب کارگزاران سازندگی ایران
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رضا معطریان، دبیر عکس روزنامه سازندگی تصویری از دیروز تهران ثبت کرد تا نشان دهد 
در چه هوایی تنفس می کنیم و چگونه مسئولان با اتهام زدن به یکدیگر، از زیر بار مسئولیت شانه خالی می کنند

سازندگی در گزارش امروز خود به این مساله پرداخته است که چه کسانی مقصر آلودگی هوای تهران هستند 
و چرا در این خرابکاری دسته جمعی هیچ کس مسئولیت نمی پذیرد؟

3
افق

سرخ جنگ  نشانه های 
گسترش حملات پهپادی و موشکی توسط یمن

3
افق

به دنبال نقشه راه
جلسه مخالفان طالبان در وین

سیدحسین مرعشی
دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی ایران

روزنامه ی صبح ایران

گروه اجتماعی:  تاکنون مسئولان وزارتخانه های 
یر بــار مازوت ســوزی نیروگاه ها  نفــت و نیرو ز
نرفته اند اما مدیران شهری به ویژه اعضای شورای 

شــهر تهران تاکید دارند که براســاس گزارش ها و 
مستنداتی که در اختیار دارند، نیروگاه ها از سوخت 

مازوت به  جای گاز اســتفاده می کنند. اواخر هفته 
گذشته بود که مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
یم.  نفتی اعلام کرد، در تهران و البرز مازوت سوزی ندار
پس از آن مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون سلامت 
شورای شهر تهران گفت: » در جلسه استانداری تهران، 
نماینده پخش و پالایش رسماً اعلام کرد که 2 نیروگاه از 
مازوت استفاده می کنند«.  پیش از این نیز سوده نجفی 
عضو شورای شهر تهران گفته بود که مردم باید بدانند 
دلیل اصلی آلودگی هوا در 6 ماهه دوم ســال در تهران 
مازوت سوزی است اما شــرکت برق، مازوت سوزی 

نیروگاه ها در تهران را تکذیب کرد. فخاری، اســتاندار 
تهران هم دیــروز دوباره تاکید کــرده که خبر موثقی 
مبنی بر استفاده از مازوت در نیروگاه ها نداشته است. 
او گفته:» همه مراکز تولید انــرژی به  ویژه نیروگاه ها 
سوخت دوگانه دارند اما هنوز به شرایط حاد برای عدم 

استفاده از ســوخت گاز نرسیده ایم. فضاسازی 
غیرواقعی در برخی رسانه ها انجام شده است«. 
این موضوع را وزارت نفت در جوابیه ای که به 
روزنامه ســازندگی داده است نیز تاکید کرده و 
متهم ردیف اول آلودگــی تهران را منابع آلاینده 
متحرک، یعنی خودروها به  ویژه خودروهای دیزلی 
معرفی کرده است. در واقع در شرایطی که مردم تهران 
روزهای وحشــتناکی را با آلودگی هوا می گذرانند و 
ســردرد،  حالت تهوع،  سوزش چشم و بینی تبدیل به 
بخشــی از زندگی آنها شده، مســئولان درباره علت 
عمده آن اطلاع رســانی نمی کنند و برای اینکه نوک 
پیکان کم کاری به سمت آنها نباشد، هر بار یک عامل 

را به  عنوان دلیل اصلی بیان می کنند.

   ادامه در صفحه 7
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همزمــان با روز ملی مجلس، نشســتی با حضور غلامحســین 
محســنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه و اعضای شورای عالی قضایی و 
محمدباقر قالیباف و نمایندگان در پارلمان برگزار شد، اما بسیاری از 
رسانه های این طور نوشتند که کمی بعد از سخنرانی اژه ای و قالیباف، 
این گردهمایی برای خبرنگاران غیرعلنی شــد. آن طور که اعلام شده 
بود، در این نشســت مســیر ارتقای همکاری و تعامل بین قوه مقننه 
و قوه قضائیه، بررســی موضوعات و مسائل کلان کشور و ... مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.
اژه ای در این نشست خطاب به نمایندگان و با بیان اینکه چند ماه 
دیگر تا پایان دوره شــما نمانده اســت، من هم نزدیک به نصف دوره 
مســئولیتم را گذرانده ام، زمان با ســرعت می گذرد و خدمت رسانی 
بیشتر از دست ما می رود، گفت: »اکنون سال انتخابات است، انتظار 
می رود در سال 1۴0۲ یک انتخابات پرشور، با نشاط، دشمن شکن و 
مأیوس کننده دشمنان و خوشحال کننده مردم متدین و انقلابی برگزار 
شــود. انتخاباتی که در بستری امن و ســالم با مشارکت بالا باشد. 
برگزاری این انتخابات الزاماتی دارد، بایدها و نبایدهایی دارد که بخش 
قابل توجهی از آن به قوا بازمی گردد. بایدهایی که موجب مشــارکت 
بالا و نشاط مردم و ایجاد فضای سالم انتخاباتی می شود را باید احصا 
کنیم. اگر تاکنون احصا نکرده ایم، دیر است. مشکلات کشور بسیارند 
و وقت تنگ اســت، باید بســیجی وار آنها را حل کنیم. اکنون باید با 

هم افزایی برای آن راهکار پیدا کنیم«.
به اعتقــاد رئیس قوه قضائیه: »ما باید دست به دســت هم داده و 

کمک کنیم. به قول معروف حرمــت امامزاده را متولی باید نگه دارد 
که اگر کنترل نشــود، شرایط سخت خواهد شــد. برای جلوگیری از 
فضاســازی که باعث سوء استفاده دشمنان و بدخواهان می شود باید 
شــرایط را مراقبت کنیم. انتخابات بالاخره تمام می شود و ان شاالله 
مثل همیشه خوب خواهد بود اما در نهایت، بداخلاقی ها می ماند و تا 
بعد از انتخابات هم رسوب می کند. امروز مشکلاتی در حوزه مسائل 
اقتصادی و فرهنگی و اجتماعــی و تحقق عدالت اجتماعی داریم، 

زمان زود می گذرد«.
رئیــس قوه قضائیه در ادامــه تصریح کرد: »باید مجلس شــورای 
اسلامی و قوه قضائیه، دولت را کمک کنند به خاطر برخی از این مسائل 
که بنده ذکر کردم مانند کاهش ارزش پول ملی و ناترازی بانک ها و از این 
دست مسائل. امروز عده ای از مردم در فشار هستند. با همه کمبودها و 
اشکالات کدام کشور را پیدا می کنیم که عالی ترین مسئولش مثل امام ما 
و رهبر انقلاب ما باشد تا در قعر دریا و فراز آسمان صدای تکبیر آن بلند 

باشد. نکند ما این فرصت را از دست بدهیم«.
رئیس قوه قضائیه در ادامه ضمن درخواست استمداد از نمایندگان 
برای حل مشــکلات بیان کرد: »قوه قضائیه مصمم است که وظایف 
قانونی را انجام دهد. زمانی که مجلس شورای اسلامی قانونی وضع 
می کند و مصوبه ای دارد و پس از آن از ســوی شــورای نگهبان تایید 
می شود همه ما موظف هستیم که آن را اجرا کنیم. مساله بعدی که ما 
باید برای آن تلاش کنیم، احیای حقوق عامه است که در این زمینه از 
شــما کمک می خواهیم، هم از لحاظ قانونی و هم از لحاظ حمایت 

معنــوی و هم تامین اعتبارات لازم. حقوق عامه یک مقوله وســیعی 
اســت. هوا امروز چگونه است؟ آیا این آلودگی هوا از حقوق عامه به 
 شمار می رود یا نه؟ آیا قوه قضائیه به تنهایی می تواند برخورد متناسب 
با این موضوع داشــته باشد یا خیر؟ همه ما از امنیت روانی و جسمی 
می نالیــم آیا به تنهایی قوه قضائیه می توانــد برای تامین امنیت روانی 
و جســمی جامعه گام بردارد؟ ما نیاز به همکاری و همفکری شــما 

داریم«.
اژه ای بــه درخواســت نمایندگان با او اشــاره کــرد و ادامه داد: 
»درخواست ملاقات حضوری زیاد است من واقعاً می خواهم با شما 
و همــه کارگزاران نظام و مردم ملاقات کنم اما امکان آن وجود ندارد. 
پس اگر این درخواست ها عقب می افتد، آن را به معنای بی اعتنایی به 
مجلس شورای اسلامی و نمایندگان تعبیر نکنید«. وی توضیح داد: 
»یک سلســله وظایفی به عهده شــخص رئیس قوه قضائیه گذاشته 
شده که امکان تفویض آن هم وجود ندارد از مجلس شورای اسلامی 
درخواست دارم در این باره کمک کند تا اصلاحاتی صورت گیرد. یکی 
از آنها ۴۷۷ اســت بدان معنا که اگر حکمی خلاف شــرع بین باشد 
شخص رئیس قوه قضائیه آن را تشخیص می دهد. در همین یک مورد 
اگر من پرونده را نخوانم و دقت نکنم چطور می توانم تشخیص بدهم. 
نمونه بارز آن پرونده ای بود که خواستم دادنامه را بیاورند، گفتند حدود 
۷00 صفحه است. اگر نخوانم شدنی نیست و اگر به خواندن کسی هم 
اکتفا بکنم ممکن است حقی ضایع شود موردی دیگر مربوط به ماده 

150 آیین نامه اداری است«.

محسنی اژه ای دیروز به مجلس رفت و با نمایندگان درباره انتخابات سخن گفت

نشست نیمه  علنی با پارلمان

آیت الله خامنه ای، رهبر انقلاب اســلامی عصر روز گذشــته در 
دیدار »میگل دیاز کانل«، رئیس جمهور کوبا و هیات همراه با اشاره 
به ظرفیت های فراوان سیاسی و اقتصادی دو کشور تاکید کردند: باید 
از این ظرفیت ها برای تشــکیل یک اتحاد و ائتلاف میان کشورهایی 
کــه در قبال زورگویی های آمریکا و غربی ها دارای موضع یکســان 

هستند، استفاده شود.
ایشان افزودند: این ائتلاف با تمرکز بر همکاری های اقتصادی 
می تواند در مورد مســائل مهم جهانی همچون موضوع فلسطین 
موضع گیری مشــترک و تاثیرگذار داشــته باشــد. رهبر انقلاب 
اسلامی درخصوص مسائل فلسطین خاطرنشان کردند: موضوع 
فلســطین فقط مربوط به قضایای اخیر غزه و بمباران ها نیســت 
زیرا مردم فلســطین در طول ۷5 سال گذشته همواره تحت انواع 
شــکنجه ها و رنج ها و کشــتارها بوده اند اما اکنون فاجعه در غزه 
آنقدر بزرگ است که واقعیت برای افکار عمومی جهان برملا شده 
و امــکان پنهان کردن آن وجود نــدارد. آیت الله خامنه ای مواضع 
رئیس جمهور کوبا درباره مســائل جهانــی به خصوص موضوع 
فلسطین را همسو با مواضع جمهوری اسلامی خواندند و با اشاره 
به همکاری های دو کشــور در مجامع بین المللــی افزودند: باید 
روابط دو کشــور در زمینه های مختلف ازجمله همکاری علمی 
بیش ازپیش تقویت شود و امیدواریم با توجه به اینکه دولت جناب 
آقای رئیسی، دولت »کار و فعالیت« است، تفاهم ها و توافق ها به 

پیش روند و به مرحله اجرا و اقدام برسند.
ایشان همچنین با اشاره به دیدار ۲۲ سال پیش خود با آقای »فیدل 
کاســترو«، رهبر فقید کوبا گفتند: انقلاب کوبا و شــخصیت آقای 
کاسترو از پیش از پیروزی انقلاب اســلامی همواره برای انقلابیون 
ایران جذابیت خاص داشت و دلیل آن هم صداقت در مواضع انقلابی 
وی بود. رهبر انقلاب اســلامی تاکید کردنــد: »صداقت انقلابی«، 

احزاب

همه سر یک سفره نشستیم
جامعه روحانیت مبارز

ســیدرضا اکرمی، عضو جامعه روحانیت مبارز: متاسفانه در 
جامعه طی این ۴5 سال دچار تفریط و افراط شدیم، همچنین 
گاهی در برخی امور نســبت به یکدیگر تنــدروی و کندروی 
شــدیم. علاوه بر این، برخی مواقع دچار تنگ نظری شدیم و 
بعضاً دچار گشــادنظری شــدیم. درحال حاضر عده ای برای 
انتخابات اســفند ماه که باید به صورت پرشــور برگزار شود، 
ثبت نــام کردند، در این میان باید به هر کســی که این 5 مورد 
شامل انقلاب اســلامی و جمهوری اسلامی، قانون اساسی، 
ولایت فقیه و ایران مســتقل را قبول دارد، میدان داد و اجازه 
تبلیغ و فعالیت داشته باشــد چراکه همه در یک خانه زندگی 
می کنیم و ســر یک سفره نشســتیم. در نتیجه همگی باید به 
اندازه از این سفره استفاده کنیم. البته در جامعه افراد نامناسب 
هم داریم که متاســفانه دنبال قاچاق، احتــکار و بی انصافی 
هســتند که اینها را باید کنار بگذاریم امــا افرادی که 5 مورد 
مذکور را قبول دارند، اگر داوطلب شــدند بایــد میدان برای 
رقابت و مشارکت به آنها بدهیم؛ از طرفی باید برای برگزاری 

پرشور انتخابات نیز میدان بدهیم.

نامه به شورای نگهبان
مؤتلفه

اســدالله بادامچیان، دبیرکل حزب موتلفه: در هیچ انتخاباتی 
تاکنون قراری نبوده که فقط طیــف اصولگرا حضور یابد. در 
همه انتخابات ها با حضور شورای محترم نگهبان همه افرادی 
کــه دچار عدم صلاحیت یــا عدم احراز صلاحیــت نبوده اند 
حضور داشــته اند و خواهند داشت. از هر طیف و تفکری که 
در صحنه سیاســت حضور دارند و مدعــی این نوع حرف ها، 
طیف اصلاح طلبان و در گذشــته لیبرال ها بوده و هستند. در 
نامه ای که به شورای محترم نگهبان نوشته ام، پیشنهاد کرده ام با 
توجه به ثبت نام بیش از ۲0 هزار نفر برای ۲۹0 کرسی نمایندگی 
مجلس شــورای نگهبــان آنها که عدم صلاحیــت آنها ثابت 
می شود که باید طبق قانون اعلام نماید اما درباره آنها که عدم 
احراز صلاحیت می شوند و تعداد چند هزار نفر می شوند امر را 
به مردم واگذار نماید و این امر در مشارکت بیشتر موثر است.

گمانه زنی نکنیم
کارگزاران سازندگی ایران

محسن هاشــمی، عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی ایران: ادعاهای مطرح شده پیرامون داوطلبی بنده 
در انتخابات ریاســت جمهوری 1۴0۴ صرفاً یک گمانه زنی 
زودهنگام است. به عبارت دیگر اینکه هنوز انتخابات مجلس 
را پشت سر نگذاشتیم، ناگهان از انتخابات ریاست جمهوری 
می گویند، این یک گمانه زنی زودهنگام محســوب می شود. 
حزب کارگزاران ســازندگی همراه اعضا، هیات موســس و 
شــورای مرکزی که همگی از سوابق ارزشمندی در مدیریت 
اجرایی کشــور برخوردار هســتند، این قابلیــت را دارد در 
صورتی که افراد در نتیجه نظارت استصوابی تاییدصلاحیت 
شوند بر مبنای سیاست های اعتدالی کشور را به صورتی اداره 
کند که از نظر معیشــت، توسعه و ناترازی ها کشور از بحران 

خارج شود. 

اخراج از اتحاد صحت ندارد 
اتحاد ملت

علی شــکوری راد، عضو شــورای مرکزی حزب اتحاد ملت: 
وی در واکنش به اینکه گفته شــده، تعــدادی از اعضای این 
حــزب به دلیل ثبت نام در انتخابات اخراج شــدند این خبر تا 
چه اندازه صحت دارد، گفت: خبر اخراج اعضای حزب اتحاد 
ملت از این حزب صحت ندارد. شکوری راد در پاسخ به اینکه 
یعنی افرادی نظیر مهدی شــیرزاد، سیدفرید موسوی و میترا 
جلوداری در حزب اتحاد ملت حضور دارند؟ خاطرنشان کرد: 
خیر، این افراد خودشان از حضور در حزب اتحاد ملت استعفا 
دادند و کسی اخراج نشده است. در داخل حزب اتحاد ملت با 
هیچ کدام از اعضای حزب به دلیل ثبت نام در انتخابات برخورد 
و مواخذه نشده، چه برسد به اینکه اخراج شود. وی در پاسخ 
به اینکه یعنی افرادی نظیر مهدی شیرزاد، سیدفرید موسوی و 
میترا جلوداری در حزب اتحاد ملت حضور دارند؟ خاطرنشان 
کرد: خیر، این افراد خودشــان از حضور در حزب اتحاد ملت 

استعفا دادند و کسی اخراج نشده است.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور کوبا تاکید کردند:

تشکیل ائتلاف جهانی در برابر زورگویی ها

مســعود پزشــکیان، نماینده مجلس: من نمی فهمم این 
اصولگرا ها چــه می گویند. کــدام اصــل را می گویند که ما 
نمی گوییم. این تقسیم بندی ها چیست که اینها برای خودشان 
درســت کرده اند. مملکت اگر می خواهد به چشم اندازی که 
رهبری تعریف کرده برســد فقط با اصلاحات می رسد. من با 
حزب و جریــان کار ندارم. اصلاح، یعنی در روندی که وجود 

دارد، تغییر ایجاد شود.

چشم انداز رهبری فقط با اصلاحات
در ســتون کیهان و خوانندگان دیروز، مطلبــی به نقل از یک 
خواننده آمده بود: »رئیس جمهور ســابق اظهار کــرده این روزها 
کسانی که جنگ ندیده اند چقدر ادعا دارند!« بدیهی است که سن 
آقــای جهرمی ایجاب نمی کرد در جبهه های دفاع مقدس حضور 
داشته باشند؛ کیهان ضمن پذیرش خطای ناخواسته خود، پوزش 
از آقــای آذری جهرمی را وظیفه شــرعی و قانونی خود می داند و 

امیدوار است این پوزش، جبران خطای یاد شده را کرده باشد.

عذرخواهی کیهان از آذری جهرمی
علی باقری، معاون سیاسی وزیر خارجه در نشستی در دانشکده 
حقوق و علوم سیاســی دانشگاه علامه طباطبایی درخصوص هدر 
دادن پــول بیت المال برای مذاکره با »مورا« گفت: هنر یافتن نقاط 
تلاقی، کاری است که بر دوش دســتگاه دیپلماسی است؛ ما باید 
این مسیر را ادامه بدهیم. هنر دستگاه دیپلماسی این است که بتواند 
خواسته ها و منویاتی که مربوط به تمامیت ارضی، حاکمیت ملی، 

امنیت ملی، منافع ملی و پیشرفت کشور است را تضمین کنیم.

هنر یافتن نقاط تلاقی 

»ایستادگی انقلابی« و »جدیت انقلابی«، وجه مشترک انقلاب کوبا 
و انقلاب اسلامی ایران است.

در این دیدار که ســیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور نیز حضور 
داشــت، »میگل دیــاز کانــل«، رئیس جمهور کوبا ضمــن ابراز 
خرســندی از دیدار با رهبر انقلاب اســلامی، ســخنان و مواضع 
ایشــان را هم جهت بــا دغدغه ها و مواضع دولت کوبا دانســت 
و گفــت: روابط ایــران و کوبا بعد از پیروزی انقلاب اســلامی در 
مسیر صحیحی قرار داشته و در گفت وگوهای خود در تهران تمام 
تلاش هــا را برای تعمیق این روابط به  ویــژه در حوزه اقتصادی و 
تجاری متمرکز کردیم. رئیس جمهور کوبا با تاکید بر اینکه دو کشور 
می توانند در زمینه هــای مختلف به خصوص در مقابله با اقدامات 

مداخله  جویانــه و تحریم های آمریکا و متحدانش مکمل یکدیگر 
باشــند، افزود: ایران و کوبا همچنیــن می توانند در همکاری های 
بین المللی، ارتباطات خود را بیش ازپیش افزایش دهند و در مسائل 

مهم جهانی همچون فلسطین تاثیرگذار باشند.
آقای میگل دیاز کانل در مورد قضایای فلسطین و غزه گفت: آنچه 
که امروز در غزه اتفاق می افتد یک نسل کشی غیرقابل قبول است و 
سازمان های بین المللی چشمان خود را در برابر کشتار ده ها هزار نفر 
از مردم غزه که دوسوم آنها کودکان و زنان هستند، بسته اند و تعجب آور 
این است، کسانی که از جنگ اوکراین و روسیه و کشتار غیرنظامیان 
دائماً شــکایت می کردند اکنون در برابر کشــتار ده ها هزار نفر در غزه 

سکوت کرده اند و این نشان دهنده وضع بسیار بد جهان است.



03 سال ششم   شماره 1583
سه شنبه 14 آذر  1402 بررسی تحولات سیاسی جهان افق

نشانه های جنگ سرخ

رئیس جمهــوری کوبا با توصیــف ایران به  عنــوان »ملتی با 
پیوندهای تاریخی دوســتی و همکاری« سفر رسمی خود به 
کشــورمان را »فرصتی برای ادامه تقویت روابط در حوزه های 
مختلف بــه  نفع هر دو ملت« ارزیابی کــرد. به گزارش ایرنا، 
میگل دیازکانل در شــبکه ایکس نوشــت: مــا هم اکنون در 
جمهوری اسلامی ایران هســتیم، ملتی که پیوندهای تاریخی 

دوستی و همکاری  ما را با آن متحد می کند.

رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه ضمن توصیف 
کــردن »بنیامیــن نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم موقت 
صهیونیســتی به  عنــوان »قصاب غزه« گفــت: برای 
محاکمه او آماده می شــوند. اردوغان طی سخنرانی در 
کمیته دائمی سازمان همکاری اسلامی گفت: »سازمان 
ملــل قادر به حفظ کارمندان خود در غزه نیســت و در 

محکومیت جنایات اسرائیل بیانیه ای صادر نکرد«.

دیوید کامرون، وزیر خارجه بریتانیا گفت: می کوشــد 
آمریــکا را در زمینه ادامه کمک ها بــه اوکراین مجاب 
کند. به گزارش ایلنا، وی گفت: طی ســفر آتی اش به 
آمریکا می کوشد، واشــنگتن را وا دارد که کمک ها به 
کی یف را ادامه دهد. کامرون افزود: »ما باید دفاع خود 
را تقویت کنیم و به قوی ترین دوســتان و شرکای خود 

نزدیک بمانیم«.

تلاش برای اوکراینآماده برای محاکمه نتانیاهورئیس جمهور کوبا در تهران

آسیا: افغانستان

به دنبال نقشه راه
 گروه های افغانستانی مخالف حکومت طالبان در وین 
گرد هم آمدند تا نقشه راهی برای حکومت فراگیر بیابند

برخی از گروه ها و جبهه های مخالف طالبان در افغانستان 
در نشستی ســه روزه در شــهر وین اتریش گرد هم آمده اند و 
در مورد »یک نقشــه راه« و آینده سیاســی افغانستان بحث و 
گفت وگو  کنند. این چندمین بار اســت که مخالفان طالبان در 
وین گرد هم می آیند تا به نقشــه راه مشــترک دست پیدا کنند. 
این گروه ها خواستار حکومت فراگیر در افغانستان هستند. به 
گزارش رویترز، نمایندگان »جبهه مقاومت ملی افغانستان« در 
این نشســت گفتند: بر ایجاد »یک اپوزیسیون متحد و قوی« 
تمرکز کرده اند. هیاتی از این جبهه به رهبری احمد مسعود در 
این کنفرانس شــرکت کرده است. او در سخنرانی خود در این 
نشست گفته اســت: »بدیل« حکومت طالبان، افراد نیستند 
بلکه »روندی اســت که مردم این کشور« در آن دخیل شوند. 
مســعود گفته است: »راه حل افغانستان اصلاح دستگاه حاکم 
نیست، تشــکیل حکومت همه شمول مشکل را حل نمی کند، 
چنانچه باز شــدن دوباره مکاتب با ایــن نصاب تعلیمی فقط 
افکار تروریستی را پرورش می دهد«. در همین حال حکومت 
طالبان به ســری نشســت های مخالفانش واکنش نشان داده 
اســت، پیش تر سخنگوی طالبان کشــورهای منطقه را متهم 
به تقویت »مهره های ســوخته« کرده اســت. محمدیعقوب 
مجاهد، وزیــر دفاع طالبان در یک ســخنرانی خود اخیراً در 
واکنش به نشســت های اخیر مخالفان در مســکو )روسیه( 
و دوشــنبه )تاجیکســتان( از چهره های مخالف خواست که 
بــه  جای برگزاری نشســت ها و صدور بیانیه هــای به گفته او 
»پوچ« به افغانســتان برگردند. آن گونه که بی بی ســی گزارش 
داده است، نشست دیروز آغاز سومین دور کنفرانس به میزبانی 
»موسسه  مطالعات امور بین المللی« است. ولفگانگ پتریچ، 
دیپلمات بازنشسته اتریشی رئیس این نهاد و برگزارکننده سری 
نشست های مخالفان طالبان در وین است. دو نشست قبلی با 
میزبانی این موسسه در سال ۲0۲۲ برگزار شد. در روز نخست در 
چهار پنل این نشست، سخنرانان در مورد »نقشه راه«، امنیت، 
امور بشردوستانه، حقوق زنان و »وضعیت گروه های مخالف و 
تفاهم و اجماع سیاسی« و »همکاری منطقه ای و بین المللی« 
به صورت حضوری و آنلاین صحبت کردند. خبرنامه »جبهه 
مقاومت ملی« گفته که احمد مســعود، رهبر این جبهه در این 
سفر با برخی از اعضای پارلمان اتریش هم دیدار خواهد کرد. 
علی میثم نظری، مســئول روابط خارجی این جبهه در ایکس 
نوشته است: سومین نشســت وین »شاهد مشارکت گسترده 
احزاب و شخصیت های سیاسی، سازمان های جامعه مدنی و 
فعالان عرصه حقوق زنان با توجه به گوناگونی قومی و مذهبی« 
اســت. او افزوده است: »متمرکز به اشــتراک در بحث های 
جدی برای تحکیم یک اپوزیسیون متحد و قوی خواهیم بود«. 
مقام های دولت پیشین و فعالان افغانستان مخالف طالبان در 
هفته های اخیر در نشست هایی در مسکو، دوشنبه و وین که از 
سوی مراکز مختلفی برگزار شده، شرکت کرده اند. در نشست 
دیروز چهره هایی مثل رنگین دادفر اسپنتا، وزیر خارجه پیشین، 
نصیراحمد اندیشه، سفیر دولت پیشین در ژنو، سیدطیب جواد، 
ســفیر پیشین در لندن و مسکو، شکریه بارکزی، سفیر پیشین 
در اســلو، فوزیه کوفی، عضو پیشین هیات مذاکرات صلح در 
دوحه، فضل احمد معنوی، وزیر عدلیه دولت پیشین و شماری 
دیگر از چهره ها و فعالان سیاسی در تبعید نیز شرکت کرده اند. 
گفته شــده که قرار بود رحمت الله نبیل، صلاح الدین ربانی و 
شماری دیگر نیز حضور داشــته باشند اما به دلایل نامعلومی 
شــرکت نکرده اند. بنا به برنامه ســه روزه این نشســت، قرار 
اســت تا امروز سه شنبه گفت وگوها در قالب پنل هایی در مورد 
»راه های پیشرو« گروه ها و جریان های سیاسی ادامه پیدا کند. 
اردیبهشــت سال جاری، نشست مشابهی در وین برگزار شد. 
شماری از شرکت کنندگان در دومین روز نشست وین با حضور 
چهره هایی از مخالفان طالبان به خبرگزاری ها گفتند: به دنبال 
یافتن راهی برای ایجاد اجماعی گسترده علیه طالبان هستند. 
آنها در نشســت اردیبهشــت  ماه از جامعه جهانی خواســتار 
حمایت شده اند. نشست قبلی در پشــت درهای بسته برگزار 
شد و به خبرنگاران اجازه داده نشد تا این اجلاس را به صورت 

مستقیم پوشش دهند.

ســتاد فرماندهی مرکزی ایالات متحده آمریکا، ســنتکام روز 
یک شــنبه اعلام کرد: ســه کشــتی تجاری در آب های بین المللی 
در جنوب دریای ســرخ مورد حمله قرار گرفتنــد. ارتش یمن نیز 
مسئولیت حملات پهپادی و موشکی به دست کم دو کشتی اسرائیلی 
یونیتی اکســپلورر و نامبــر ناین در این منطقــه را بر عهده گرفت؛ 
نشــانه هایی از بالا گرفتن و گســترش جنگ غزه در امتداد دریای 
سرخ. در بیانیه سنتکام آمده است: »امروز )یک شنبه 3 دسامبر(، 
چهار حمله علیه ســه کشتی تجاری صورت گرفت که در آب های 
بین المللی در جنوب دریای ســرخ تردد می کردند. ما دلایل زیادی 
برای این باور داریم که این حملات درحالی که از ســوی انصارالله 
یمن انجام شده است به طور کامل از سوی ایران هدایت می شود«. 
اتهامی چند باره علیه ایران که بارها نقش خود در راهبری و هدایت 
حملات به شناورهای اسرائیلی در تنگه باب المندب و دریای سرخ 
را رد کرده است. به گفته سنتکام، ناوشکن آمریکایی کارنی پس از 
پرتاب موشــک و پهپاد از قلمرو تحت کنترل ارتش یمن به سرعت 
برای کمک به شــناورهای درحال تردد وارد عمل شد. سنتکام در 
بیانیه خود که در وب سایت این نهاد منتشر کرده است، اعلام کرد: 
»امروز)یک شنبه( چهار حمله به ســه کشتی تجاری مجزا که در 
آب های بین المللی در جنوب دریای ســرخ مشــغول به کار بودند، 
صورت گرفت. این سه کشتی به 1۴ کشور مرتبط هستند. ناوشکن 
کلاس آرلی برک یو اس اس کارنی به تماس های اضطراری کشتی ها 
پاســخ داد و عازم کمک رســانی به آنها شد«. این ســه شناور  با 
نام های تونیتی اکسپلورر، نامبر ناین و سوفی دو روز یک شنبه در این 
منطقه درحال تردد بودند. طبق گزارش ها، موشــک های انصارالله 
که دست کم  به دو کشتی های تجاری یونیتی اکسپلورر و نامبر ناین 

اصابت کردند از مناطق تحت کنترل انصارالله یمن شلیک شدند. 
این حملات این نگرانی را ایجاد می کند که درگیری اســرائیل 
و حماس به جنگی گســترده تر در خاورمیانه بدل شود. در لندن 
وزارت دفــاع و وزارت خارجه بریتانیا درحال بررســی واکنش 
 X دولت به این اقدام بوده اند. ســنتکام نیز در بیانیه ای در شــبکه
اعلام کرد: یکی از کشــتی های جنگی این کشور به نام یو اس اس 
کارنی نیز مورد حمله قرار گرفته است. ناظران امور نظامی بر این 
باورند که این حمله مســتقیم، دســت کم آن طور که سنتکام ادعا 
می کند، می تواند نشانه ای از رویارویی مستقیم نیروهای انصارالله 
یمن و ارتش ایالات متحده در روزهای آتی تلقی شــود. ســنتکام 
در بیانیه  اش افزود: »این حملات تهدیدی مســتقیم برای تجارت 
بین المللی و امنیت دریایی اســت. حملاتی از این دســت جان 

خدمه بین المللی را به خطر انداخته اند که نماینده چندین کشــور 
در سراسر جهان هستند«.

ارتش یمن نیز ضمن تایید خبر حمله به شناورهای مذکور اعلام 
کرد: نیروی دریایی این کشور دو کشتی اسرائیلی یونیتی اکسپلورر 
و نامبر ناین را با یک پهپاد مســلح و یک موشــک دریایی مورد 
حمله قرار داده اســت. سخنگوی ارتش انصارالله، یحیی السریع 
گفت: این دو کشــتی پس از رد اخطارها بدون اشاره به جزئیات 
هدف قرار گرفتند. ســخنگوی وزارت خارجه انصارالله یمن نیز 
در بیانیــه ای اعلام کرد: این حملات در پاســخ به خواســته های 
مردم یمن و درخواســت ملت های اسلامی برای ایستادن در کنار 
مردم فلســطین است. از سوی دیگر دریاســالار دانیل هاگاری، 
سخنگوی ارتش رژیم اسرائیل گفت: این دو کشتی هیچ ارتباطی 
با اسرائیل نداشتند. هاگاری به خبرنگاران در تل آویو گفت: یک 
کشتی به  شدت آســیب دیده و ظاهراً در خطر غرق شدن است و 

کشتی دیگر نیز آسیبی جزیی دیده است. 
 )LSEG( براساس داده های گروه بورس اوراق بهادار لندن
که نام و مشخصات شرکت های ثبت شده در بریتانیا را منتشر 
می کند، شــناور تجاری یونیتی اکســپلورر متعلق به شــرکت 
Unity Explorer LTD و تحت مدیریت شــرکت کشــتیرانی 

DAO SHIPPING LTD مســتقر در لندن اســت که یکی از 

سرمایه گذاران اصلی آن بانک اسرائیلی  IDB Bank  است. این 
کشتی قرار بود در 15 دسامبر به سنگاپور برسد. نامبر ناین نیز 
که به سمت بندر ســوئز در حرکت بود، یک کشتی کانتینری 
متعلق به شرکت کشتیرانی Shipping Ltd ۹ Number  و تحت 
مدیریت کشتی های نیوکاســل آپون تاین، مستقر در بریتانیا، 
 )Bernhard Schulte Shipmanagement )BSM نــام  بــا 
اســت. رویترز نیز گزارش داد که کشــتی نامبــر ناین درحال 
حاضر درحال حرکت به سمت مقصد خود است و گزارشی از 
خســارت جدی به این کشتی مخابره نشده است. به گفته این 
شــرکت، کشتی هنگام عبور از تنگه باب المندب مورد اصابت 

موشک قرار گرفت.
در سوی دیگر منطقه و در ارتباط با جنگ غزه، سه منبع امنیتی 
عراقی به رویترز گفتند: در حمله هوایی ایالات متحده، پنج عراقی 
در نزدیکی شهر شمالی کرکوک کشته شدند. در این حال یکی از 
مقامات نظامی آمریکای در عراق  از تهدید قریب الوقوع نیروهای 
مقاومت در عراق و سوریه علیه نیروهای آمریکایی را تایید کرد. در 
بیانیه مقاومت اسلامی عراق نیز آمده است که پنج تن از اعضای 

این گروه کشته شــده اند و اعلام کرد: اقدام اشغالگران آمریکایی 
بی پاسخ نخواهد ماند. مقاومت اســلامی عراق اخیراً مسئولیت 
چندین حمله علیــه نیروهای آمریکایی را بر عهــده گرفته بود. 
اوایل روز یک شــنبه 1۲ آذر یک مقام نظامی آمریکا اعلام کرد که 
نیروهای آمریکایی و نیروهای موســوم به ائتلاف علیه داعش با 
راکت های متعدد به منطقه فرود رومالین در شــمال شرق سوریه 
مورد حمله قرار گرفتند اما هیچ تلفات یا خسارتی به زیرساخت ها 
وارد نشــد. گروه های مقاومت عراقی از 1۷ اکتبر تاکنون بیش از 
۷0 حملــه به نیروهای آمریکایی را به دلیل حمایت واشــنگتن از 

اسرائیل در بمباران غزه بر عهده گرفته اند. 
این تحــولات درحالی اســت کــه تلاش ها بــرای برقراری 
آتش بــس در منطقه ادامه دارد. در همین رابطــه به گزارش ایرنا، 
ســیدبدر البوسعیدی، وزیر خارجه سلطنت عمان که در تهران به 
ســر می برد، یک شنبه شب با حســین امیرعبداللهیان، وزیر امور 
خارجه دیدار کرد. در کنفرانس مطبوعاتی مشترک با البوسعیدی، 
امیرعبداللهیــان خاطرنشــان کرد: آمریکا باید مســئولیت رفتار 
ریاکارانه خود در قبال بحران غزه را بر عهده بگیرد. او اذعان  کرد: 
شواهد مستندی وجود دارد که نشان می دهد، رژیم صهیونیستی 
به دنبال آوارگی اجباری مردم در نوار غزه و کرانه باختری است. او 
ضمن نگرانی از کوچ اجباری فلسطینیان نوار غزه اظهار امیدواری 
کرد که مصر برای بازگشایی گذرگاه مرزی رفح و جلوگیری از این 
توطئه اســرائیل علیه تمامیت ارضی اردن و مصر، اقدام فوری و 
جدی انجام دهد. او همچنین نسبت به اتهامات مقامات آمریکایی 
نسبت به هدایت نیروهای مقاومت در منطقه برای حمله به منافع 
ایالات متحده و اســرائیل  اظهار کرد: جمهوری اســلامی ایران 
هرگز خواهان گســترش جنگ و ناامنی در منطقه نبوده است اما 
جنگ طلبان در منطقــه و جنایتکارانی که در غزه و کرانه باختری 
به دنبال نسل کشــی هستند باید مراقب خطر گسترش این جنگ 
باشند. وزیر خارجه ایران تهدید کرد قبل از اینکه خیلی دیر شود، 
آمریکا باید فوراً حمایت از جنایتکاران اســرائیلی را متوقف کند، 
خواسته ای که به نظر از سوی طرف آمریکایی شنیده نخواهد شد 
و ارتش اســرائیل نیز شــدیدتر از قبل این بار در جنوب نوار غزه 
جبهه های جدید زمینی را گشــوده اســت. به نظر می رسد که با 
گســترش جنگ در غزه، منطقه نیز به سمت التهاب بیشتری در 
حرکت اســت، حرکتی با آهنگی تندتر از قبل به سمت سرنوشتی 
که احتمالًا در انتظار کشــتی یونیتی اکسپلورر درحال غرق شدن 

نشسته است. 

 سنتکام نسبت به
 گسترش حملات پهپادی و موشکی یمن

در دریای سرخ  هشدار داد
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ارســلان براهنی: یک عــده بعد از مرگ پــدر به جان 
جنــازۀ مردی افتاده انــد که در زندان بــراي آزادی قلم 
تحت فشــار بوده و حتي از کار برکنار شــده و بعد از آن 
در لیســت قتل های زنجیره ای قرار گرفت و در غربت 
به خاک رفت. حالا آقاي رئیس ساواك، رضا براهنی را 
یك مجنون مي داند. مجنون کسي است که شاعر ایرانه 

خانم را تجزیه طلب همان کشور ایران بنامد.

مســتند »صفرنامه« به کارگردانی کیوان آزاد سه شنبه 1۴ آذر 
ســاعت 1۸:30 در بنیاد ایرج زند به نمایش گذاشته می شود. 
این مستند 35 دقیقه ای دربارۀ زندگی و آثار منوچهر صفرزاده 
)مش صفر(، نقاش معاصر ایرانی است که به تازگی درگذشته 
اســت. این مستند با دعوت بنیاد ایرج زند از کارگردان این اثر 
به نمایش گذاشته می شود.  مش صفر در انتخاب سوژه  بسیار 
جسورانه عمل می کرد و بدون واهمه سراغ سوژه ها می رفت. 

امیر عبدالحســینی: باید ساختار را به گونه ای تعریف کنیم که 
از طرق مختلف بهترین آثار به دبیرخانۀ فجر برســد تا داوران 
روی کارهای جــدی و حرفه ای نظر بدهنــد و جایزۀ بزرگ 
بهترین نقاش، بهترین مجسمه ســاز و ... در جشنوارۀ فجر 
رقم بخورد. در آن صورت یک جشــنواره با کیفیت را شــاهد 
خواهیم بود. شاید فدا شدن کیفیت از مهم ترین ایرادهایی باشد 

که به ادوار جشنوارۀ تجسمی فجر وارد است.

مشکل مهم جشنواره تجسمیمستند صفرنامهبراهنی تجزیه طلب نبود

رابطۀ دین و سیاست از موضوعات مهمی است که همواره مورد 
توجه سیاست پژوهان و متکلمان قرار داشته و نظرات و پژوهش های 
متعددی در این ارتباط ارائه شــده اســت. »فقیه و سلطان« وجیه 
کوثرانــی از جملــه پژوهش های مهم در این حوزه اســت که بنگاه 
ترجمه و نشــر کتاب پارســه به تازگی آن را با ترجمۀ یاسین عبدی 

منتشر کرده است.
وجیه کوثرانی )متولد 1۹۴1- لبنان( که از دانشگاه سوربن دکتری 
تاریخ گرفته و بین سال های 1۹۷5 تا ۲005 استاد دانشگاه لبنان بوده 
در »فقیه و ســلطان« به بازخوانی دو تجربۀ طولانی در تاریخ اسلام 
)عثمانی و صفویــه ـ قاجاریه( می پــردازد، تجربه هایی که عناصر 
فرهنگی و قومی فارسی، ترکی و عربی در آن هم پوشانی داشته اند. 
به اعتقاد کوثرانی هم پوشانی و ســازماندهی این مؤلفه ها در گسترۀ 
تمدنی چندفرهنگی و فراخــی آن چنان صورت پذیرفته که می توان 
از آن با عنوان گســترۀ تمدنی عربی- اسلامی یاد کرد. عربی از این 
لحاظ که زبان عربی در آن زمان نقشــی جهانی در فرآیند تولیدات 
فرهنگی و علمی و روند تفاهم ملل گرویده به کیش اسلامی داشته 
و اسلامی از این لحاظ که کیش اسلامی با نقش آفرینی فرهنگی و 
ایدئولوژیکی، تکثر تمدن ها و بنیادهــای آن ها را بدون از بین بردن 
هویت ها و صبغۀ جمعی شــان در خود هضم و نهادینه کرده است. 
نویسنده به دنبال یافتن راهکار نظری یا فقهی در باب دین و سیاست 
نیســت بلکه تمام تلاش اش بر این است تا تاریخی بودن اندیشه ها و 
مفاهیم و نیز گونه های قدرت، اقتدارگرایی و بسترهای اجتماعی آن 

را بر پایۀ روش شناسی تاریخی ـ انتقادی بررسی کند.
اصلِ پژوهش وجیه کوثرانی در »فقیه و سلطان« مربوط به رابطۀ 
دین و سیاست در حکومت های عثمانی، صفویه و قاجاریه است اما 
در فصل نخست با هدف ارائۀ پیش زمینه ای تاریخی از موضوع بحث 
به دوره های پیش از تشکیل پادشاهی های صفوی، عثمانی و قاجار 
نیز پرداخته شده تا خواننده با پیش زمینه ای تاریخی از موضوع، وارد 
بحث اصلی کتاب شــود. یکی از موضوعات اصلی کتاب »فقیه و 
سلطان« بررسی تاریخی چندوچونِ استفادۀ ابزاری از دین در طول 
تاریخ سرزمین های اســلامی از خلال بررسی تاریخی رابطۀ دین و 

سیاست در دوره های مورد بحث در کتاب است.
کوثرانی رابطۀ دین و سیاست را با رویکردی تاریخ محور و با توجه 
به بافت و زمینۀ تاریخی دوره هایی از تاریخ سرزمین های اسلامی که 
در این کتاب به آن ها می پردازد مورد بررســی و تحلیل قرار می دهد. 
او رویکــردی نقادانه را در بررســی و تحلیل خود به کار می برد و ما 
را به این موضوع توجه می دهد که در دوره های پادشــاهی صفوی و 

قاجار در ایران و امپراتوری عثمانی در ترکیه، چه نوع رابطه ای میان 
فقها و ســلاطین برقرار بوده و آن ها چطور با هم تعامل داشته اند و 
دین چگونه به  ســود قدرت سیاسی مورد بهره برداری قرار می گرفته 
و بــه منافع حکومت تقلیل می یافته اســت. »فقیه و ســلطان« از 
مقدمۀ وجیه کوثرانی بر ترجمۀ فارسی این کتاب، یادداشت مترجم، 
دیباچه هــای او بر چاپ های اول تا چهارم متن اصلی کتاب، چهار 
فصل و یک مؤخره تشــکیل شــده و فصل هــای چهارگانۀ کتاب 
»فقیه و سلطان« عبارتند از: »گذری تاریخی به دوران پیشاعثمانی 
و صفویه«، »برآمدن عثمانی و صفویــه و نزاع آن ها«، »نهادهای 
دینی و هیئت حاکمۀ ســلطانی در دولت عثمانی« و »نهاد دینی و 
علما در دوره های صفویه و قاجاریه«. نویســنده در دیباچۀ چاپ 
ســوم متن اصلی »فقیه و سلطان« می نویســد: »سکولاریسم در 
ذات خود به  هیچ وجه ضددین نیســت بلکه ضد بهره برداری از دین 
در راســتای سیاست و حزب گرایی است. حتی ضد شخصیت های 
دینی هم نیســت بلکه ضد بهره کشی شخصیت های دینی و مذهبی 
از دین در سپهر سیاست است. امروزه کسانی به نام دین با فرهنگ 
انتقادی، زیبایی شناســی و هنری به رویارویی می پردازند، اینان در 
حقیقت رویۀ برهم  زدن سیاســت و فرهنــگ در جامعه را در پیش 
گرفته اند. تصور نمی کنم غایت آن ها حمایت از دین باشد بلکه بر این 
باورم که غایت آن ها حمایت از گونه ای روابط سیاســی است که بر 
پایۀ سیاسی کردن دین و کاربست آن علیه سیاست مدنی و فرهنگی 

با همدیگر قرار دارد.«

کوثرانــی بــا بررســی قــدرت و اقتدارگرایی و ســازوکارهای 
عملکــردی، بســترها و خاســتگاه های اجتماعــی، انگیزه ها و 
محرک های دودمان گرایانه و ارتباط هر یک از این مقولات با اسلام 
بر پایۀ روش شناســی تاریخی ـ انتقادی و الهام گرفتن از آموزه های 
ابن خلــدون در پژهش های تاریخی، روابط دودمان گرایانه و مراحل 
آن در پیدایــش، دگردیســی و زوال دولت هــا را بررســی می کند. 
ابن خلدون ضمن بحث دربــارۀ دیالکتیک بین عصبیت و امر دینی 
بــه مفهومی تحت عنوان »قدرت گیری با توســل به دین« اشــاره 
داشته و می گوید امر دینی، قدرت عصبیت را نیز به قدرت و اقتدار 
خود می افزاید. کوثرانی معتقد اســت با استمداد از تجربۀ غرب در 
زمینۀ سکولاریسم، تفکیک بین قدرت سیاسی از قدرت دینی یک 
ضرورت است. او این نظر که اسلام به تفکیک میان دین و سیاست 
قائل نیســت را به چالش می کشد و می نویســد: »تاریخ، داده ها و 
بســیاری از پژوهش های تاریخی مؤید این نگره نیست که به دلیل 
تکرار، تبلیغ و بلند بودن صدای منابر )سنتی و مدرن( آن به افسانه ای 
تبدیل شــده است. در واقع کیش اسلامی نیز وضعیتی مشابه تاریخ 
مســیحیت دارد و هم چون آن در تنگنای زمینه و زمانه و انسال ها و 
مصالح و منافع هم سو و ناهم سو قرار گرفته است.« به اعتقاد او در 
اســلام نیز می توان برای ارائۀ تفسیری سکولار به برخی روایت های 
نبوی و صحابۀ پیامبر و امامان شیعه استناد کرد؛ از جمله می توان به 
تفکیک میان رأی و وحی )عقل و دین(، استشهاد به میثاق مدینه، 

آیه »لااکراه فی الدین« و... اشاره داشت.

فقیه و سلطان وجیه کوثرانی پژوهشی دربارۀ رابطۀ دین و سیاست در تجربۀ تاریخی عثمانی و صفویه ـ قاجاریه است

دیالکتیک دین و سیاست

دریچه: تحلیل تجسمی

  زمزمه های سبز
 درباره نمایشگاه نقاشی های مریم بنی اسدی 

در گالری طراحان آزاد

با در نظــر آوردن دو مجموعۀ اخیری که مریم بنی اســدی 
در گالــری طراحــان آزاد به نمایش گذاشــته، می تــوان ادعا 
کــرد که مهم ترین مفهــوم بصری در آثار ایــن هنرمند طبیعت 
اســت. طبیعت شــهری که او به تصویر می کشــد، در تمامی 
مجموعه هایــش از اهمیتی ویژه و در بســیاری مواقع نمادین 
برخوردار است. در نگاه اول تقابل حضور درختان و گیاهان با 
آجرهای سرخ و سازه های شهری، اخته شدن نمادین طبیعت 
در حصار ســازه های انسانی را به ذهن بیننده اثر متبادر می کند 
اما آثار نگارگرانۀ او این تباین و مقابله  را در لایۀ اولیه پشت سر 
می گذارنــد و پس از گفت وگویی با هنرمنــد، درهای بعدی به 
معانی آثارش به روی مخاطب باز می شود.    بنی اسدی پس از 
تحصیل نگارگری در لاهور پاکستان، هم اکنون ساکن این شهر 
است. آجرهای سرخ ساختمان های شهرش پا به درون این آثار 
می گذارند؛ بسیاری از نقاشی های او بازنمایی هایی متعهدانه از 
منظره هایی کادره شده از گوشه و کنار لاهور هستند، این نکته 
در مواجهه با آثارش مغفول می ماند و ممکن است درختانی که 
از زمینه شان منتزع و برجسته شده اند برای مخاطب درختی در 
معنای عام تلقی شــوند. هنرمند می گوید دلیل این جداسازی 
و حذف زمینه در بســیاری از آثارش، تمرکز روی یک سوژه و 
کافی بودن آن در بیان معنای مورد نظرش است. درختان او در 
حقیقت در حکم تک پرتره هایی از مهم ترین سوژه های طبیعت 
شهری هســتند. او به درختانش شخصیتی انسانی بخشیده و 
در خلاصه تریــن و مینی مال ترین انتخــاب تصویری، که خود 
بــا پرداخت و بیان بصــری نگارگرانه اش در تضادی دلنشــین 
اســت، به آشکارســازی و نقد این حد زدن انسانی بر دست و 
پای تن مهجور طبیعت پرداخته  اســت. در چیدمان نمایشگاه 
»زمزمه های ســبز« دو اثر در کنار هم و با تضادی جالب توجه 
خودنمایی می کنند، درخت شکوفه ای آسوده بر کاغذ دست ساز 
هندی در کنار اثری که نهال هایی را بر مقوای سفید کارخانه ای 
به تصویر می کشد که در فاصله های یکسان و مصنوعی در مرز 
جدولیِ یــک میدان گیر افتاده اند. هنرمند می گوید این نهال ها 
هم مانند بسیاری از این درختان شهری، که از محیط اولیه شان 
جدا شده و به مکان جدیدی منتقل می شوند، دوام نیاورده و در 
عرض چند ماه از بین رفته اند. اثر دیگری درختی را با تنه ای که 
به نسبت ســرش بزرگ می نماید، نشان می دهد که حکایت از 
هرسی گیوتین وار بر پیکر درخت جوان می کند. مرزبندی های 
شــهری مانند جدول هــا و آجرچینی هایی که تنــگ گرداگرد 
درختان و بته ها صف بندی کرده و هرس های صاف و هندسی که 
رد عبورِ تیغِ نظم شان بر تن گیاهانی مانند شمشادها و آشوکاها 
دیده می شــود، همگی بــرای هنرمند در حکــم دخالت هایی 
خشونت آمیز در منظرۀ شهری هســتند.  درختان آثار او اغلب 
سروها، آشوکاها، گلچین ها و نخل های لاهور سرسبزند. اما در 
برخی از آثار بنی اسدی مانند »درخت زندگی« ذهنیت نقاش بر 
واقعیت زندگی اش چیره شــده  است. او بدنی از جنس درخت 
انجیر برای این درخــت ازلی برگزیده تا بــر دلالت نمادین آن 
بیافزاید؛ برگ ها و شاخه های رنگارنگ و گوناگون درخت مثل 
موجودی هزار دســت در اطرافش باز شده اند و گویی نقاش در 
بزرگ ترین اثر نمایشش آرزوی آفرینشی دوباره را برای طبیعت 
باز می پروراند. انتقاد او بر نظم خشک و تندخو و تحمیل شده 
شهری، با نرمی و ملاطفت زبان نگارگرانه دوچندان شده  است. 
فضای ذهنی و نمادین در آثــار دیگر هنرمند نیز در حقیقت به 
عنوان مفری بر این وضعیت عمل می کند. آنجا که حصار محو 
می شود، کادر می شکند و برگ ها و پرندگان به پرواز در می آیند؛ 

این آرزوی نقاشانه است که به فریاد طبیعت می رسد.

آناهیتا داراب بیگی 
نویسنده و هنرمند تجسمی

فقیه و سلطان

دیالکتیک دین و سیاست در تجربۀ تاریخی 

عثمانی و صفویه ـ قاجاریه

وجیه کوثرانی/ ترجمۀ یاسین عبدی

کتاب پارسه/ ۳۰۴ صفحه/ ۲۵۰ هزار تومان



05 سال ششم   شماره 1583
سه شنبه 14 آذر  1402 پیشنهادهایی برای دیدن تماشا

»رنسانس: فیلمی از بیانســه« با افتتاحیه ای ۲1 میلیون دلاری 
این کرسی را به خود اختصاص داد. نزدیک ترین رقیب این درام 
موزیکال، »گودزیلا دقیقه اول« بود که با افتتاحیه ای 11 میلیون 
دلاری به ردیف سوم جدول رضایت داد. رنسانس هم مثل »تیلور 
سویفت« در رابطه با تور جهانی بیانسه است که به صورت فیلمی 
ســینمایی درآمده است. تحلیل گران اقتصادی سینما پیش بینی 

افتتاحیه ای ۲0 میلیون دلاری برای این فیلم می کردند.

»کریستوفر نولان« در سال ۲0۲۴ بالاترین نشان افتخار موسسه 
فیلم بریتانیا )BFI( را دریافت خواهد کرد. »نولان« این جایزه 
را طی مراســمی در لندن در 1۴ فوریــه ۲0۲۴ به میزبانی »تیم 
ریچاردز«، رئیس موسســه فیلم بریتانیا دریافت خواهد کرد. 
آثار »کریستوفر نولان« تاکنون بیش از ۶ میلیارد دلار در سراسر 
جهان فروخته اند، از اولین فیلم کم هزینه اش در ســال 1۹۹۸ تا 

»اوپنهایمر« که پرفروش ترین فیلم بیوگرافی تاریخ سینماست.

در فهرست 10 فیلم برتر ســال مجله تایم، »برگ های افتاده« 
برنــده جایزه هیــات داوران کن را در رتبه نخســت قرار داد. 
کی  در این فهرســت که هر ســال اعلام می شــود، ساخته »آ
کوریسماکی« از فنلاند در رتبه نخست قرار گرفته که داستان 
آن درباره دو فرد تنهاســت که یک شب در شهر هلسینکی به 
تور تصادفی همدیگر را ملاقات و تلاش می کنند، اولین عشق 

زندگی خود را پیدا کنند.

فیلم کن برگزیده برتر تایم شدنولان؛ نشان افتخار می گیردرقابت بیانسه با گودزیلا

گزارش تلویزیون

نسخه سینمایی پایتخت
تصمیم مدیران سیما فیلم عوض شد

ســه روز پیش یکی از روزنامه ها در خبری کوتاه اعلام کرد: 
به جای سریال »پایتخت« نسخه سینمایی این مجموعه تولید و 
در ســینماها به نمایش درخواهد آمد و بعد تولید فصل هفتم این 
مجموعه تلویزیونی وارد فاز اجرایی خواهد شــد. بلافاصله پس 
از انتشار این خبر، خبرگزاری فارس که از ابتدا با ساخت سریال 
»پایتخت« به سختی مخالفت می کرد و در گزارش هایی به مدیران 
هشــدار می داد که به تولید آن رضایت ندهند به تکذیب این خبر 
از قول یکی از مدیران ارشــد سیمافیلم که نامش هم اعلام نشده 

بود، پرداخت. 
بلافاصله پس از یک روز از اعلام تکذیبیه فارس، رئیس مرکز 
ســیمافیلم درباره آخرین جزئیات مذاکره با عوامل »پایتخت« و 
انتشار اخباری مبنی بر ساخت نســخه سینمایی، توضیحاتی را 

بیان کرد. 
مهدی نقویان، رئیس مرکز ســیمافیلم در گفت وگویی درباره 
مذاکره با عوامــل »پایتخت« با بیان اینکه طرح هایی از ســوی 
ســازندگان این مجموعه ارائه شده است در این زمینه اظهار کرد: 
»هنــوز اتفاق جدیدی رخ نداده اســت؛ مثل همــه هنرمندان و 
برندهایی که در تلویزیون وجود دارند، وقتی می خواهیم همکاری 
را شــروع کنیم از گروه درخواســت می کنیم، طرح هایشــان را 
بیاورند؛ »پایتخت« هم همین وضعیت را دارد اما حساســیت ها 
باعث می شــود، فضای خبری کاذبی در مورد آن ایجاد شــود«. 
وی درباره اخباری که مبنی بر ســاخت نسخه  سینمایی سریال 
»پایتخت« عنوان شــده، بیان کرد: »خبری که عنوان شــده از 
طرف ما نبود و نمی دانیم از کجا شــکل گرفته است؛ اما به تمام 
برندهایی که ارزش کار ســینمایی دارد، فکــر می کنیم؛ نه اینکه 
منوط به ســیمافیلم باشــد حتی در مورد عروسک های خاص. 
درحال حاضر باز هم ذیل مرکز فیلمنامه و کارگروه های 1۲ گانه ای 
که وجود دارد، این موضوع درحال بررســی است که منبع درآمد 
خوب و احیا برند اســت. در مورد همه برندها این اتفاق می افتد. 
در مورد »پایتخت« نیز بعد از اینکه چندین طرح فرستادند روی 
طرحی هم که از ســوی دو طرف پذیرش شــد، درحال گفت وگو 
هســتیم و جزو کارهایی نیست که امروز تصمیم بگیریم و فردا به 
نتیجه برسیم اما الحمدالله تاکنون به  بن بستی نرسیده ایم«. رئیس 
مرکز سیمافیلم در ادامه با تاکید بر اینکه مذاکره ما با »پایتخت« به 
بن بست نرسیده است، توضیح داد: »ما از عوامل »پایتخت« طرح 
گرفتیم، طرحی که از سوی دو طرف برگزیده شده و نقطه مشترک 
داشتند، انتخاب شــده و روند کار درحال انجام است«.این طور 
که نقویان اعلام کرده: ســاخت نسخه سینمایی از این سریال هم 
منتفی نیســت و او به  صراحت اعلام کــرده که تمام برندهایی که 
ارزش پرداخت ســینمایی خواهند داشــت، نسخه سینمایی آنها 
هم جلو دوربین خواهد رفت. در واقع رئیس ســیما فیلم به طور 
تلویحی ســاخت فیلم ســینمایی پایتخت را تایید کرده و پیش از 
ساخت سریال، مدیران این مجموعه فیلم بلند سینمایی را راهی 

پرده نقره ای خواهند کرد. 
نقویان در پاسخ به پرسش ایسنا که آیا »پایتخت« این روزها 
درحال نگارش اســت؟ توضیح داد:»بعــد از اینکه طرح پذیرفته 
شــد، گام بعدی ما قرارداد بســتن با عوامل »پایتخت« است؛ 
چراکه درباره این ســریال و همه برندهای دیگر وضعیت این گونه 
است که جمع کردن بازیگر و عوامل شان سخت است و ما با یک 
نفر طرف نیستیم. ما قاعدتاً درحال حاضر با تهیه کننده در تعامل 
هستیم«. شــنیده ها حاکی از آن اســت که مقاومت و مخالفت 
برخی از رســانه ها ازجمله روزنامه کیهان و خبرگزاری فارس و 
جریان های سیاســی با ســاخت فصل تازه مجموعه تلویزیونی 
»پایتخت« دلیــل اصلی چنین تصمیمی بوده اســت. تیم تولید 
»پایتخت« به همراه مدیران سیما فیلم به این نتیجه رسیدند که با 
ساخت نسخه سینمایی و فروش بالای آن در سینماها هم از این 
فشارها کم خواهد شد و هم اینکه افکار عمومی پذیرش بیشتری 

برای ساخت سری جدید این مجموعه خواهند داشت. 
همان طــور که در خبر روزنامه »هفت صبــح« آمده، تمامی 
بازیگران برنامه هایشــان را طوری تنظیم کرده اند که تعهداتشــان 
نســبت به پروژه های دیگر تا اواخر بهمن  ماه به پایان برسد و از 
اوایل اسفند تولید این فیلم به کارگردانی سیروس مقدم آغاز شود. 
پس مخاطبانی که دلشــان را به تماشــای فصل تازه این سریال 
نشسته بودند به زودی انتظارشان به پایان نخواهد رسید و به جای 
تلویزیون باید مقابل پرده سینماها به تماشای نسخه ای از سریال 

محبوب خود بنشینند. 

معاون سیما ضمن اعلام بازگشت فرزاد حسنی به تلویزیون تاکید 
کرد: سازمان صداوســیما از هیچ برندی صرف نظر نمی کند و درحال 

مذاکره با همه آنهاست.
محســن برمهانی، معاون ســیما در گفت وگویی درباره بازگشت 
برنامه هــای برند بــه تلویزیون به ایســنا گفت: »تمــام برندهایی که 
در ســازمان صداوســیما در این سال ها موفقیت کســب کردند جزو 
سرمایه های صداوسیما هستند و سازمان هم از هیچ برندی صرف نظر 
نمی کند و درحال مذاکره با همه آنها هم هســت«. این درحالی است 
که از ابتدای روی کار  آمدن مدیریت فعلی سازمان صداوسیما نهضت 
ضدسلبریتیســم در این سازمان نهادینه شد و مدیران با روی کار آوردن 
برنامه ســازان و چهره های تــازه برای اجرای برنامه ها قصد داشــتند 
چهره های قدیمی این رســانه مانند فرزاد حسنی، احسان علیخانی، 

رامبــد جــوان و ... را از آنتن دور کنند و کار را بــه چهره های تازه ای 
بسپارند که نه تجربه ای در برنامه سازی داشتند و نه اجرای آنها امتحان 
خود را پس داده بود. نتیجه این تصمیم گیری منجر به حذف برنامه های 
پرطرفدار مانند »خندوانه«، »عصر جدید«، »کتاب باز«  و ... شــد. 

برنامه سازان و مجریانی مانند محمدرضا شهبازی، مهران رجبی، میلاد 
صالح پور، )مجری برنامه خوش نمک( و ... از راه رسیدند که تا به امروز 
نه برنامه هایشان دیده شده و نه آنها توانستند، جا پای قبلی ها بگذارند.  
پیش از این قرار بود، رضا رشــید پور هم به مسابقه »سیم آخر« بازگردد 
که با این تصمیم با واکنش تند مجری تازه از راه رسیده برنامه »پاورقی« 
که محصول مدیران فعلی صداوسیماســت، روبه رو شد و آنها ناچار به 
عقب نشــینی از تصمیم خود شــدند. حالا برمهانی اعلام کرده: فرزاد 
حسنی هم برنامه شب یلدا را اجرا خواهد کرد و هم قرار است در شبکه 
نسیم اجرای برنامه »ساعت شنی« را بر عهده گیرد که گفت وگومحور 
خواهد بود. این طور که از شــواهد برمی آید، تصمیم مدیران صداوسیما 
برای بازگرداندن ســلبریتی ها جدی است و دیگر افرادی مانند مجری 

پاورقی هم نمی توانند مانع اجرای این تصمیم شوند.  

پس از انقلاب 1۷۸۹ فرانســه و با ورود به قرن نوزدهم، تئاتر در 
فرانسه هم تغییراتی کرد. تا پیش از آن اغلب اشراف و خانواده های 
بورژوایی از تئاتر اســتقبال می کردند اما بعد از آن، طبقه متوسط و 
اکثریت مردم، دسته دســته به تماشــاخانه های تئاتر می رفتند و به 

تماشای نمایش هایی ملودرام و ملی گرایانه می نشستند.
با تغییر فضای شهری و ایجاد بولوارهای وسیع، تماشاخانه ها 
به ســبکی از نمایش های کمــدی به همراه موســیقی و ترانه های 
محلی فرانســوی رو آوردند که عامه تماشــاگران را به  سمت خود 
جلــب می کرد؛ از ایــن رو، تئاتر بولوار و ودویل که عامه پســندی 
نمایش را حفظ و با وجود موســیقی و ترانه هــای ملی و محلی با 
موضوعات احساسی و روابط بین عاشق و معشوق ها و گاه انتقادی 
از وضعیت اجتماعی، تبدیل به ســبکی منحصر شد؛ به طوری که 
در طول بولوارهای پاریس، تماشــاخانه های بی شــماری شروع به 
فعالیت کردند. این ســبک از متون فاخر، سنگین و کلاسیک که 
تا پیش از این تنها در اختیار اشــراف و مرفهین بود، فاصله گرفت 
و بــه ملودرام های کمدی و احساســی از روابط مــردم معمولی با 
کاراکترهای کلیشه ای نزدیک شد. به شکلی که اغلب آنها موضوع 
مشترکی از روابط زوج ها، عشق، خیانت و ارتباط پنهانی داشتند اما 
همین موضوعات، نوعی ثبات و برانگیزاننده عواطف پاریسی هایی 
بود که در دوران پس از انقلاب فرانسه و دوره وحشت از دست داده 
بودند. با همین روند کارگران نیز به بخش مهمی از تئاتر بدل شدند 
که پس از تغییر و تحولات انقلابی و حرکت جامعه فرانسه به سمت 
دموکراسی، هویت  تازه ای پیدا کرده و چه در متون نمایشی و چه به 

 عنوان تماشاگران، جای مشخصی یافتند.
اریک امانوئل اشــمیت کــه درحال حاضر به  عنــوان یکی از 
مهم ترین نمایشنامه نویســان مطرح دنیای ادبیات نمایشی مشغول 
فعالیت اســت با همان سبک و ســیاق خود در پرداخت به زندگی 
و زیســت افراد معمولی و طبقه متوسط جامعه با همان درگیری ها 
و مشــغله های روزمــره به این ســبک از تئاتر فرانســه پرداخته و 
نمایشــنامه ای تحت عنوان »فردریک یا تئاتر بولوار« با محوریت 

مسائل تئاتر و بازیگر تئاتر نگاشته است.

فردریک لومتر، بازیگر پرآوازه تئاتر بولوار که به عاشق پیشــگی 
شهرت دارد در روبه رو شــدن با یکی از طرفداران دلباخته خود که 
از قضا دختر وزیر کشور نیز هست به اینکه آیا بازیگر تئاتر می تواند 
رابطه عاشقانه پایداری داشــته باشد یا هنر بازیگری او، اجازه این 
دوام را مانند عاشــقی های گذشته او نمی دهد به فکر فرو می رود و 

در تصمیم ازدواج خود با آن دختر مردد می ماند.
اریک اشــمیت در جای جای نمایشــنامه خود تلاش کرده که 
به ویژگی های تئاتر بولوار و نیمه اول قرن نوزدهم فرانســه اشاراتی 
داشته باشد. از برخورد مدیر تماشاخانه ها با نمایشنامه نویسان )در 
صحنه اول( که تغییرات متون آنان را به ســمت کمدی و مضحکه 
و عامه پســندی بیشتر دســتکاری می کردند و سهم کمی در یک 
اثر نمایشــی برای آنان قائل بودند تا جنبه سیاسی و اجتماعی که 
دوران خفقانی در اعمال سانســور و منع هر نوع فعالیت سیاسی 
هنرمندان وجود داشته، پرداخته است. با این اوصاف »فردریک« 
را باید در قالب یاد شــده، سنجید و نسبت به آن بازخورد داشت. 
اجرای حمیدرضا نعیمی با فهم درستی از ماهیت این نوع تئاترها به 
اغراق کمدی و شوخی اثر، لباس ها و گریم های منطبق با زمان آن 
و کاراکترهای کلیشه ای که از مشخصات نمایش های بولوار بوده و 
حضور چند خواننده حرفه ای به زبان فرانسه و موسیقی کلاسیک 
و اپرایی، اجرای قابل قبولی را ســاخته و بر صحنه آورده اســت.  

هرچند موضوع نمایش درباره روابط عاشــقانه و موانع موجود در 
این عاشــقی ا ســت اما نعیمی تلاش کرده با گنجاندن بخش های 
مونولوگی که به مصائب و مســائل درگیر بازیگــر و هنرمند تئاتر 
اشاره امروزی دارد و با پررنگ تر کردن فشارهای سیاسی و اعمال 
تیغ تیز سانســور که عملًا یک اثر هنری را عقیم می کند، پیوندی 
به مســائل روز جامعه ایرانی نیز داشــته باشــد. نمایشی اساساً 
ســرگرم کننده و موزیکال با رگه های انتقادی و سیاسی که نماینده 
تئاتر بولوار و ودویل فرانسه است. با این وجود این سبک از اجراها 
با همان ماهیت عامه پســندانه ای که دارد و قرار اســت با شوخی 
و طنز حرفش را بزنــد، می تواند برای علاقه منــدان نمایش های 
سرگرم کننده جذاب باشد و انتظارات طرفداران تئاترهای جدی و 
لایه دار، آوانگارد یا مــدرن امروزی را برآورده نکند. علاقه مندانی 
که از ایراد بیانیه و انتقاد در قالب های منســوخ کمدی گل درشت، 
کسل و خسته اند و طرح مسائل امروزی تر با پیوندهای ریشه ای و 
تاثیرگذاری را انتظار دارند. هر چند اجرای فردریک در سالن اصلی 
تئاترشهر در میزبانی از تماشاگران چیزی کم نگذاشته و با طراحی 
و دوخــت لباس های پرهزینه، موســیقی و خوانندگان حرفه ای و 
دکوری مینی مال و قابل قبول و با وفاداری به متن اصلی اشــمیت 
با زمانی بیش از 1۴0 دقیقه، تلاش کرده ســاعات مفرحی را برای 

آنان فراهم آورد. 

نگاهی به نمایش فردریک به کارگردانی حمیدرضا نعیمی

مدیران تلویزیون از رویکرد خود در پرهیز از به کارگیری چهره های آشنا دست برداشتند

کمدی موزیکال تئاتر بولوار 

بازگشت سلبریتی ها 

نیلوفر ثانی
منتقد
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بورس اوراق بهادار تهران ۷ روز متوالی اســت که جشن رشد 
می گیرد. ارزش معاملات خرد بازار که شــامل ســهام و حق 
تقدم است طی دو روز اخیر از ۷ هزار میلیارد تومان فراتر رفته 
که بیشــترین مقدار از ۲0 تیر 1۴0۲ است. شاخص کل نیز بر 
مدار صعود قرار گرفته و طی سه روز معاملاتی اخیر بیش از 5 
درصد به ارتفاع خود افزوده است. شاخص هم وزن بورس نیز 

با افزایش ۲/۸5 درصدی روبه رو شده است.

بازدهی شــاخص کل بورس تهران از ابتدای ســال 10/۴5 
درصد بوده اســت. در همین برش زمانی، شــاخص هم وزن 
موفق به ثبت بازدهی ۲۶/۶۸ درصدی شده است. با توجه به 
فرمول های شاخص های بازار سهام، شاخص کل نشان دهنده 
وضعیت نمادهای بزرگ بازار ســرمایه اســت و شاخص کل 
هم وزن نیز با توجه به وزن یکسان شرکت ها در فرمول محاسبه 

آن گویای وضعیت نمادهای کوچک تر بازار است.

وضعیت بازار ســهام به نســبت مساعد اســت. دلار همچنان 
به نوســان محدود خود در کانال 50 هــزار تومان ادامه می دهد و 
قیمت ها در بازار طلا و ســکه نیز بــا وجود افزایش قیمت اونس 
جهانی طلا در بازارهای جهانی چون از ناحیه دلار محرک خاصی 
دریافت نمی کنند، همچنان به نوسانات اندک خود ادامه می دهند. 
بازار مســکن نیز با فروکش کردن تب التهابات تورمی، این روزها 

درگیر رکود فرسایشی در جریان معاملات خود است.

قیمت دلاربازدهی بورسرشد شاخص

پایان ناخوش
آیا روسیه جنگ را برنده شده است؟

برای اولیــن  بار پس از حمله ولادیمیر پوتین به اوکراین در 
۲۴ فوریه ۲0۲۲ به نظر می رسد که او درحال برنده شدن باشد. 
رئیس جمهور روسیه، کشورش را در موقعیت جنگی قرار داد و 
قدرت خویش را مستحکم کرد. او امکانات نظامی را از خارج 
تامین می کند و کشورهای جنوب را علیه آمریکا می شوراند. 
او این باور غرب را تضعیف می کند که اوکراین می تواند )و باید( 
پس از جنگ در شــکل یک دموکراســی رو به رشد اروپایی 
ظاهر شود. غرب می توانست کارهای زیادی برای ناامید کردن 
پوتین انجام دهد. غرب می توانســت از منابع صنعتی و مالی 
بهره بگیرد که بسیار بیشــتر از منابع روسیه باشد. اما باور به 
سرنوشت و جبرگرایی، از خود راضی بودن و فقدان یک بینش 
راهبردی جلــو او به  ویژه جلو اروپا را می گیرد. غرب باید هم 

به خاطر خود و هم به خاطر اوکراین دست از اهمال بردارد. 
دلیل احتمال پیروزی پوتین آن اســت که برنده شــدن به 
پایداری و تاب آوری بســتگی دارد نه به تســخیر سرزمین ها، 
هیچ  کــدام از دو ارتش در موقعیتی نیســت کــه دیگری را از 
سرزمین های تحت کنترلش بیرون براند. حمله متقابل اوکراین 
بی نتیجه مانده است. روسیه در نبرد برای فتح شهر آودیکا در 
منطقه دونباس هر روز ۹00 نفر تلفات می دهد. این جنگی بین 

مدافعان است و ممکن است سال ها به طول انجامد.
میدان جنگ سیاســت را شــکل می دهد و شــتاب آن بر 
اخلاقیات تاثیر می گذارد. به همین ترتیب صداهایی در غرب 
شنیده می شــود که می گوید: ارسال پول، ســلاح به اوکراین 
بیهوده و اتلاف منابع اســت. روســیه در ســال ۲0۲۴ موضع 
قوی تری در جنگ خواهد داشــت، چــون پهپاد و توپ های 
بیشتری خواهد داشت، چون ارتش آن در مقابله با تسلیحات 
اوکراینی از جنگ افزارهای الکترونیکی توانمندی بهره می برد 
و چون آقای پوتین حاضر است، تلفات وحشتناک سربازانش 
را تحمل کند و بپذیرد.  افزایش حمایت های خارجی تا حدی 
به برتری روســیه در میدان جنگ کمک می کند. آقای پوتین 
پهپادهایش را از ایران و گلوله های توپ را از کره شمالی تامین 
می کند. او تلاش کرد بخشــی از جهان جنوب را قانع کند که 
خودش منفعت زیادی در رویدادهای اوکراین ندارد. ترکیه و 
قزاقستان مسیر تامین کالاهای مورد نیاز جنگ اوکراین شده 
اســت. طرح غرب برای اعمال سقف قیمت ۶0 دلاری برای 
نفت روســیه با هدف کاهش درآمد آن شکســت خورد چون 
یک ســاختار موازی برای فروش نفت پدید آمد که از کنترل 
غرب خارج است. هم اکنون بهای هر بشکه نفت خام اورال به 
۶۴ دلار می رســد که 10 درصد بیشتر از بهای آن در آغاز سال 
۲0۲3 اســت. دلیل دیگر احتمال پیروزی پوتین آن اســت که 
جایگاهش را در داخل کشور مستحکم کرده است. او به مردم 
روســیه می گوید: برای بقا باید در برابر غرب بایســتند. مردم 
عادی روس، جنگ را دوست ندارند اما به آن عادت کرده اند. 
طبقه حاکم اقتصاد کشور را در دست گرفته و درآمد زیادی از 
آن کسب می کنند. آقای پوتین می تواند به خانواده کسانی که 
در جنگ کشته می شوند، مستمری مادام العمر بپردازد. تعجبی 
ندارد که در این شــرایط اوضاع در کی یف نامســاعد باشد. 
سیاسی بازی شدت گرفته اســت و افراد به دنبال کسب سود 
هستند. ولادیمیر زلنســکی، رئیس جمهور اوکراین و والری 
زالوژنی، ژنرال ارشد او از چشم مردم افتاده اند. نظرسنجی های 
داخلی نشان می دهد که فساد و نگرانی درباره آینده به جایگاه 
زلنسکی در میان رای دهندگان آســیب زده است. دولت های 
غربی اصرار دارند، بگویند که آنهــا بیش از هر زمان دیگری 
نســبت به اوکراین تعهد دارند. اما نظرســنجی ها در سراسر 
جهان تردیدهایی در این مورد را نشان می دهد. دولت بایدن در 
آمریکا نمی تواند کنگره را برای تامین کمک ۶0 میلیارد دلاری 
متقاعد کند. کارزارهای انتخابات سال آینده به زودی شروع 
خواهند شــد. اگر دونالد ترامپ که وعــده برقراری صلح در 
کوتاه مدت را داده است، برنده انتخابات شود آمریکا بلافاصله 
ارسال تسلیحات را متوقف خواهد کرد. اروپا باید خود را برای 
آن احتمال ناخوشــایند آماده کند و بداند هر کســی هم که در 
کاخ ســفید باشد، کمک های آمریکا آهســته تر خواهد شد. 
اما رهبران اروپا تصور می کنند که بایدن دســت ودلباز همیشه 
بر اریکه قدرت خواهد مانــد. اتحادیه اروپا وعده کمک 50 
میلیارد  یورویی را بــه اوکراین داد اما مجارســتان و احتمالًا 
تنگنای بودجه ای در آلمان، راه ها را سد می کنند. این اتحادیه 
باید در ماه دسامبر اعلام کند، قصد دارد گفت وگوهای پذیرش 

عضویت اوکراین را آغاز کند.  

 7
روز متوالی 

 10/5
درصد 

  50
هزار تومان

مهتا معرفت
خبرنگار سازندگی

گزارش روز یکشــنبه روزنامه ســازندگی با عنوان »سریال 
ناترازی« واکنش بانک  مرکزی را در پی داشــت. سیاست گذار 
پولی در این جوابیه مدعی شده که »هیچ گونه ناترازی از موسسه 

نور به بانک ملی منتقل نشده است«.
روابط عمومی بانک  مرکزی در این جوابیه با اشاره به اینکه 
»روزنامه ســازندگی در این مطلب به تکرار ادعاهای نادرست 
روزنامه اعتماد پرداخته اســت« نوشت: »مطلبی که هر چند 
پاسخ مستدل آن از سوی بانک مرکزی و وزارت امور اقتصادی 
دارایی داده شد و انتشار گســترده ای نیز در رسانه ها داشت اما 
این روزنامه با تکرار مجدد این ابهامات تلاش کرد تا به تشویش 
اذهــان عمومی در زمینه اقدامات بانــک مرکزی برای اصلاح 

نظام بانکی دامن بزند«.
به اعتقاد روابط عمومی بانک  مرکزی، »روزنامه سازندگی 
همچون روزنامه اعتماد، ادعای انتقال زیان موسســه ســابق 
اعتبــاری نور بــه بانک ملی را تکــرار کرد و به ایــن ترتیب با 
فرضیه ای نادرست، نتیجه دلخواه خود را گرفته است و این گونه 
تحلیل کرده که برندگان انتقال موسســه اعتباری نور به بانک 
ملی سپرده گذاران  /ســهامداران و کارکنان موسسه نور هستند 
و بازنــدگان اصلی این اقدام مردم هســتند چراکه بانک ملی با 
اتکای به منابع دولتی و اضافه برداشــت از منابع بانک مرکزی 
باید زیان تحمیل شــده از سوی موسسه اعتباری نور را تحمل 

کند، تحلیلی ناثواب که توجه به نکات ذیل را می طلبد«.
بانک  مرکزی در این جوابیه تاکید کرده اســت: »هیچ گونه 
ناترازی از موسســه اعتباری ســابق نور بــه بانک ملی منتقل 
نمی شــود. هم اکنون 33 هزار میلیارد تومان سپرده های مردمی 
در موسسه اعتباری سابق نور به بانک ملی منتقل شده است. 
همچنین تعداد ۲۴۸ شعبه موسسه اعتباری سابق نور به اضافه 
بخشــی از دارایی های این موسسه که نقد شونده است به همراه 
ما به التفــاوت برخی از دارایی های نقد آن مانند ســپرده قانونی 
این موسســه، نزد بانک مرکزی به بانک ملی منتقل شده است 
که مجموعــاً ارزش این دارایی ها به رقم ۲۶ هزار میلیارد تومان 
می رســد و مابه التفاوت این رقم  تا 33 هزار میلیارد تومان نیز 
خط اعتباری اعطا شــده بنابراین به بانــک ملی هیچ ناترازی 
منتقل نشده است. بانک مرکزی نیز مطالبات خود را از طریق 

دارایی های این موسسه تسویه می کند«.
طبق تاکید رئیس کل بانک مرکزی که روز گذشــته در جمع 
خبرنگاران اعلام شــد، اضافه برداشت موسسه اعتباری سابق 
نور حدود ۴۷ هزار میلیارد تومان است که مطالبه بانک مرکزی 
از این موسسه محسوب می شود و از محل دارایی های موسسه 

نور پس از صدور احکام دادگاه تسویه خواهد شد.
گفتنی است طی ســال های گذشته، هیات سرپرستی برای 
موسســه نور تحت نظر بانک مرکزی تشــکیل شده و درحال 
حاضر نیز درحال فعالیت اســت. بنابرایــن در گام اول اجرای 
طرح انتقال ســپرده ها، دارایی ها، تسهیلات، کارکنان و شعب 
موسســه اعتباری نور به بانک ملی ایران، شــخصیت حقوقی 
موسســه نور همچنان وجود دارد و ادغــام یا انحلالی صورت 
نمی گیرد بلکه فقط به منظور تمیزســازی ترازنامه این موسسه 
بخشــی از دارایی ها در قبال ســپرده ها منتقل می شــود. طبق 
مصوبات قانونی تا زمانی که موسســه نور به انتهای راه برســد 
شــخصیت حقوقی آن وجود دارد و اقدامات قانونی در زمینه 
انحلال و تســویه موسســه طبق تکالیف قانونی که براســاس 
مصوبات شــورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه به 

عهده بانک مرکزی گذاشته شده تا آن زمان انجام می شود. 
 بررســی ریشه های ناترازی موسســه نور نشان می دهد که 
ناترازی این موسســه به منشأ شکل گیری آن بازمی گردد چراکه 

موسسه نور متولد شــده از انحلال نهادهای غیرمجاز در بازار 
غیرمتشکل پولی است و ناترازی در بازار غیرمتشکل پولی در 
این مجموعه از ابتدای شکل گیری وجود داشت بنابراین بانک 
مرکــزی به منظور حل این ناترازی و انجام تکالیف نظام بانکی 
و بازگرداندن ثبات و سلامت به شبکه بانکی و بازار پول، طرح 
انتقال  موسســه نور به یک بانک بزرگ و دارای پشتوانه مالی 

مانند بانک ملی را طراحی و اجرا کرد.
براساس شیوه نامه طراحی شده برای انتقال موسسه اعتباری 
سابق نور در بانک ملی، برخی دارایی های این موسسه که طی 
10 -1۲ سال اخیر ایجاد شده، نزد بانک مرکزی است تا پس از 
صدور احکام دادگاه از محل آن مطالبات سهامداران موسسه و 
مطالبات بانک مرکزی وصول خواهد شد و این اموال به بانک 

ملی منتقل نشده است.
از ســوی دیگر، ادغام موسســه نور با بانــک ملی یکی از 
پازل های سلامت بانکی است و سلامت بانک ها به  نفع مردم و 
شبکه بانکی تمام می شود. ضمن اینکه هر نوع اصلاح و تغییرات 
ممکن اســت که هزینه داشته باشد و سیاست گذار و حاکمیت 
تلاش می کند تــا این اصلاح ها را با کمترین هزینه و اســترس 
پیگیری کند بنابراین برداشت نا به جا از این سیاست سیاست گذار 
به برندگان و بازندگان ادغام موسسه نور، تعبیر نابه جایی است.
لازم به ذکر است، موسســه نور دارایی های زیادی دارد که باید 
تکلیف آن مشــخص شود. این موسسه هیات سرپرستی دارد و 
این هیات وظایف خود را پیگیری می کند. موضوع پذیره نویسی 
موسسه نور برای حضور در بورس نیز در کمیته تخصصی اصلاح 
نظام بانکی تعیین تکلیف شــده اســت و حل و فصل موضوع 

سهامداران توسط هیات سرپرستی پیگیری می شود. 
در انتهای بیانیه آمده است: »بانک مرکزی برای بانک های 
ناتراز بسته های اصلاحی طراحی کرده و رویکرد غالب در این 
بسته های اصلاحی، احیا و بازســازی این بانک هاست اما در 
این بین رســانه ها باید با صبوری و نگاهی رو به آینده و به دور 
از گمانه زنی های فاقد پشتوانه اطلاعاتی صحیح، بستر را برای 
اجرای موفق اصلاح شبکه بانکی فراهم کرده و از انتشار اخبار 
فاقد اعتبار و دامن زدن به تشــویش اذهان عمومی جدا پرهیز 

کنند.

 Wپاسخ سازندگی
دستگاه های اطلاع رسانی دولت سیزدهم تصور می کنند باید 
به همه گزارش های نقادانه، پاسخ های تهدیدآمیز بدهند. علاوه 
بر این، آنها معتقدند همه گزارش های نقادانه ای که در رسانه ها 

منتشر می شود از روی کینه و عناد شخصی است. ما اطلاعات 
بیشتری از آنچه منتشر کردیم در اختیار داریم اما با این استدلال 
که به صلاح اقتصاد کشــور نیست، آنها را منتشر نکرده ایم. به 
طــور مثال، ما اطلاع داریم که کارکنان موسســه اعتباری نور 
مدت هاست از بانک  مرکزی حقوق می گیرند. آیا تا امروز سابقه 
داشته که کارکنان یک موسسه مالی و اعتباری درحال انحلال، 
حقوق خود را از بانک  مرکزی دریافته کرده  باشــند؟ همچنین 
اطلاعات ما درباره میزان زیان انباشــته و ناترازی موسسه نور 
کامل است و به تفکیک می دانیم، سهامداران عمده موسسه نور 
چقدر در شکل گیری این وضع نقش دارند اما چنین اطلاعاتی 

را منتشر نکرده ایم.
نکتــه دیگر این اســت که مقامات دولتــی و بانک  مرکزی 
مدعی اند که »متناظر عددی که از سپرده های موسسه نور مورد 
پشتیبانی بانک ملی قرار خواهد گرفت، دارایی های نقدشونده 
و نه دارایی های راکد و منجمد و ناســالم به حساب بانک ملی 

ایران منتقل شده است«.
این اظهارات را وزیر امور اقتصادی و دارایی هم مطرح کرده 
است اما برخی منابع مدعی سازندگی را به اطلاعاتی رسانده اند 
که نشــان می دهد برخی املاک متعلق به موسسه اعتباری نور 
که فاقد ارزش اســت، محاسبه شده است و برخی املاک نیز 
معارضان زیــادی دارد. بنابراین، این ادعــا که معادل ناترازی 
موسسه نور، املاک با کیفیت به بانک  ملی منتقل شده با دلایل 

زیادی زیر سوال است.
البته از حق نباید گذشت که تمهیدات بانک  مرکزی درباره 
ادغام موسســه اعتباری نور در بانک  ملی به نسبت تجربیات 
گذشته تکامل بیشتری پیدا کرده و از ریسک کمتری برخوردار 
اســت و در عین حال، ما این را می دانیــم که بانک مرکزی در 
چه شرایط حساسی قرار دارد و بنا نداریم با سیاست گذار پولی 
وارد حاشیه شویم اما لحن و محتوای توهین آمیز جوابیه روابط 
عمومی بانک  مرکزی گاهی ما را وادار به پاسخگویی می کند. 
این رفتار با دیگر رســانه ها هم تکرار شــده و در صورت تداوم 
می تواند، نتایج زیان باری داشته باشد. به روابط عمومی بانک 
مرکزی توصیه می کنیم به جای تهدید رسانه ها به تبیین درست 
سیاســت ها بپردازد تا این همه برای سیاست گذار پولی کشور 

حاشیه ایجاد نشود. 
در ایــن زمینه بهتر بود پیــش از اعلام رســمی خبر ادغام 
دست کم سردبیران چند رســانه منتقد به بانک  مرکزی دعوت 
می شدند تا در جریان جزئیات ادغام قرار گیرند که به طور قطع 
می توانست، تبیین بهتری از سیاست های موجود صورت گیرد. 
بــه هر حال همان طور  کــه در گزارش »ســریال ناترازی« 
اشــاره کرده بودیم، اصلاح نظام بانکی موضوع بســیار مهمی 
اســت که آینده رشــد بلندمدت و ثبات اقتصــادی به آن گره 
خورده اســت. بدون نهادهای مالی قــوی، امکان تامین مالی 
طرح های ســرمایه گذاری وجود ندارد و بدون سرمایه گذاری 
رشــد اقتصادی بلندمدت و ایجاد مشــاغل جدید غیرممکن 
است. از این رو اصلاح نظام بانکی یک ضرورت است. بخش 
قابــل توجهی از اصلاح نظام بانکی در شــرایط فعلی به ایجاد 
محیط رقابتی و شــفاف برمی گردد. در محیط شفاف بانک ها 
نمی توانند زیان های خود را پنهان و پس اندازهای افراد را نابود 
کنند. محیط شــفاف موجب می شــود، رفتارهای نادرست به 
سرعت شناسایی و توسط عاملان اقتصادی تنبیه شود. بنابراین 
بدون اصلاح محیط تجاری که بانک ها در آن فعالیت می کنند 
امکان اصلاح نظام بانکی وجود ندارد. امیدواریم بانک  مرکزی 
در پاک سازی نظام بانکی موفق عمل کند و در این زمینه آماده 

هر نوع همکاری هستیم.

پاسخ بانک مرکزی به سازندگی و پاسخ سازندگی به بانک مرکزی

سریال ناترازی واقعیت ندارد؟

روزنامه کارگزاران سازندگی ایران
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بیاثر تبلیغات
چرا بحث مهم شفافیت مالی کاندیداها 

مورد توجه قرار نمی گیرد؟

با نزدیک شــدن به موعد برگزاری انتخابات، بار دیگر مســاله 

اســتفاده کاندیداهایی که در شرایط فعلی سمت و مسئولیتی در 

اختیار دارند مورد توجه قرار گرفته اســت. شفافیت منابع مالی 

کاندیدا ها بســیار مهم و مــورد مطالبه مردم بــوده همچنین در 

سیاســت های کلی انتخابات - که از ســوی مقام معظم رهبری 

ابلاغ شــده بود - بدان اشاره شده است. علاوه بر این، براساس 

اعلام اخیر شــورای نگهبان، قانون شفافیت و نظارت بر تامین 

مالی فعالیت های انتخاباتی مصوب سال ۹۸ که در انتخابات قبلی 

فرصت اجرا نیافت در انتخابات پیــش رو باید مبنای عمل قرار 

 گیرد. این قانون، منابع مالی کاندیداها را مشــخص کرده است. 

به طور مثال، در متن قانون قید شــده است که امکانات و منابع 

قانونی تامین مالی تبلیغــات و فعالیت های انتخاباتی نامزد های 

انتخابــات اعم از نقدی و غیرنقدی و مســتقیم و غیرمســتقیم 

منحصراً شامل اموال و دارایی شخصی نامزد، کمک های احزاب 

و گروه های سیاسی، کمک های اشخاص حقیقی ایرانی و منابع 

و امکانــات عمومی که مطابق این قانون و ســایر قوانین مرتبط 

اســتفاده از آن برای انجام فعالیت ها و تبلیغات انتخاباتی مجاز 

اســت. باید توجه داشــت که این قانون برای نخستین بار اجرا 

خواهد شــد تا دغدغه مردم درخصوص ســاماندهی هزینه های 

انتخاباتی رفع شود و شبهه های متعددی که سال ها در این زمینه 

مطرح می شــد را پایان دهد لذا اجرای دقیق این قانون تجربه ای 

مهم در اثرگذاری و کارآمدی آن است و باید بدون توجه به اینکه 

در کدام دوره مجلس تصویب شده در بوته آزمایش قرار بگیرد.

اما درباره آنچه در میدان عمل درباره فعالیت کاندیداهایی که 

درحال حاضر سمت نمایندگی را در اختیار دارند، وجود دارد اما 

موضوعی پیچیده است. واقعیت امر این است که اصول قانونی 

و اخلاقی موید تفکیک این دو موضوع از یکدیگر اســت اما در 

میدان عمل این تفکیک بســیار دشوار اســت تا جایی که اخیراً 

نیز در اصلاحی که مجلس شــورای اســلامی در مورد »قانون 

اصلاح قانون انتخابات « انجام داد نیز این مهم را در نظر گرفت 

چراکه اگرچه نمایندگان فعلی نباید از جایگاه خود به  عنوان ابزار 

تبلیغاتی برای انتخابات استفاده کنند اما مساله در بعد قانونی و 

عرفی نیز نباید به شکلی باشد که نماینده از انجام امور نمایندگی 

خود باز بماند. از این جهت بود که مجلس در تبصره ای دســت 

نمایندگان را برای انجام وظایف خود باز گذاشــت. با وجود این 

دغدغه در بین ناظران و فعالان سیاســی وجود دارد که مرز بین 

تفکیک ایــن دو از یکدیگر چقدر اســت و چگونه باید در عین 

انجام و مســئولیت های محوله در ســمت فعلی از برداشت های 

تبلیغاتی و انتخاباتی درباره آن اجتناب کرد. این دغدغه و نگرانی 

در انتخابات ریاســت جمهوری درباره رئیس جمهور وقت و در 

انتخابات مجلس شــورای اســلامی درباره رئیس مجلس وقت 
شدت وحدت بیشتری پیدا می کند.

همانگونه که تفکیک شد در حوزه انتخابات مجلس شورای 

اسلامی، تفکیک وظیفه نمایندگی از فعالیت های انتخاباتی البته 

بســیار سخت اســت و مرز باریکی دارد. تصور می کنم در مورد 

رؤســای سه قوه به طور کلی هیچ وقت این مساله و مرز به طور 

دقیــق رعایت نشــده و در دوره فعلی نیز رعایت نمی شــود. در 

ادوار گذشــته نیز همواره فرد مستقر در رأس قوه ای که انتخابات 

آن نزدیک اســت شاید حتی بدون قصد و نیت یا با علم و اراده، 

اســتفاده تبلیغاتی از جایگاه خود کرده و امروز نیز برخی شواهد 

در این باره موجود اســت. امر مضمومی که مســبوق به سابقه 

اســت و محدود به دوره فعلی نیست اما نکته مهم این باره میزان 

اثرگذاری مثبت به نفع آن کاندیداست. تصور می کنم این موضوع 

در مورد رؤســای قوا تاثیر مثبتی نــدارد و باعث جریان رأیی به 

نفع آنها نمی شــود چراکه مشــخصاً مردم با چشم و فکر باز این 

موضوعات را ارزیابی می کنند و از این همایش ها و اقداماتی که 

مرز بین وظیفه ذاتی مســئول مذکور و فعالیت های انتخاباتی آن 

بسیار باریک است، برداشتی به  نفع فرد نخواهند داشت و از این 

جهت نباید چندان نگرانی درباره اســتفاده این افراد از منابع در 

اختیارشــان در قوا داشــت. حتی بر فرض تایید نیت و عمل در 

مورد استفاده از جایگاه فعلی به نفع رقابت در انتخابات عایدی 

قابل توجهی نصیب آنها نخواهد شــد و مردم در قیاس حرف و 

عمل رفتار قضاوت صحیح و درستی در این باره خواهند داشت. 

از ایــن جهت با توجــه به بی اثر بودن این موضــوع نباید نگرانی 
خاصی در این خصوص داشت.

روزنامه ی صبح ایران

انتخاباتی؟ مجلسیاستاد
چرا جلسات انتخاباتی قالیباف و حدادعادل 

در مجلس برگزار می شود؟

8
پارلمان

7
اعتراضیزدیهاکوچه

جنجال کشته شدن یک نوجوان یزدی

3
گسترشجنگ؟افق

تقابل انصارالله یمن و اسرائیل

2
ایران

دوئلدوقوه
7جدال بر سر لایحه عفاف و حجاب

قرمزپشتقرمزشهر
آلودگی هوای تهران، مدارس را تعطیل کرد

موسسه اعتباری نور 

با سپرده 33هزارمیلیارد تومانی 

به بانک ملی واگذار شد 

سازندگی بررسی می کند: 

چه کسانی از این ادغام 

سود می برند و چه کسانی
زیان می بینند؟

سیدافضل موسوی
عضو شورای مرکزی

حزب کارگزاران سازندگی ایران
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رئیس اداره تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ با اشاره 
به آمار ۴5 درصدی تصادفات فوتی عابران پیاده گفت: عابران 
پیاده هم در برخی از تصادفات مقصر شناخته می شوند چراکه 
اگــر از محل هایی که طبق آیین نامه تــردد آنها را ممنوع کرده 
است، عبور نمایند ســهم تقصیر می گیرند. نکته مهم در این 
قضیه این اســت که ۴5 درصد از متوفیان عابر پیاده در شهر 

تهران مقصر شناخته شده اند. 

اکبر نصراللهی،  سخنگوی هیات  منصفه دادگاه های سیاسی 
و مطبوعاتی گفت:  دادستان عمومی و انقلاب تهران در مورد 
متهم اعلام جرم کــرد و اتهام های مهدی ابراهیمی تازه محله، 
»انتشــار شایعات و مطالب خلاف واقع« در ۲۷ مهر 1۴0۲ با 
عنوان »قاتل داریوش مهرجویی کیست؟ باجناق ها آدمکش 
اجیر کردند!« است که هیات منصفه پس از شنیدن دفاعیات 

متهم با اکثریت آرا در موضوع اتهام، وی را مجرم دانست.  

دادســتان عمومی و انقلاب قم گفت: کیفرخواســت مدیر 
یک بانک به همراه همدســتانش به  دلیل پرداخت ۲۴۴ فقره 
وام با جعل اســناد رسمی صادر شد. این مدیر متخلف بانکی 
با شناســایی مشــکلی در اســتعلام بانک مرکــزی با کمک 
همدستانش در خارج از بانک اقدام به جعل مدارک شناسایی 
1۲۲ زوج از خانواده های مسن یکی از روستاهای استان های 

غربی کشور و پرداخت وام می کرده است.   

اختلاس عجیب در قم  »رکنا« مجرم شد عابران پیاده مقصر 

 W آدرس غلط شورا و شهرداری
 گزارش های رســمی منبــع آلاینده را ۶1 درصــد منابع متحرک 
)خودروهــا و موتورســیکلت( و 3۴ درصد نیز منابــع ثابت )اعم از 
نیروگاه هــا، کارخانجــات، خانگــی، اداری، تجــاری و...( اعلام 
می کنند. در این خصوص تاکنون 3 ســیاهه در ســال های 13۹۲ و 
13۹۶ توسط شهرداری تهران و فقط برای شهر تهران و در سال 1۴00 
برای ۸ کلانشــهر ایران برای نخستین بار و بنا به درخواست سازمان 
حفاظت محیط  زیست توســط جمعی از دانشگاه های کشور انجام 
شده اســت. در گزارش آخر همچون گزارش های قبلی، متهم اصلی 

منابع متحرک و در مرتبه بعدی، منابع ثابت ذکر شده است.
این گزارش درحالی منتشــر شــده که مرکز پژوهش های مجلس 
در نقد خود به گزارش مذکور گفته:  گزارش ســیاهه منتشــر شده بر 
مبنای ســال 13۹۶ است. از ســال 13۹۶ تا 1۴00 به دلیل استفاده از 
ســوخت های با گوگرد بالا و همه گیری بیمــاری کووید 1۹ می توان 
تغییرات زیادی در الگوی مصرف شــهروندان و صنایع در نظر گرفت 
که مستقیماً میزان انتشار آلاینده ها را تحت تاثیر قرار می دهد. با توجه 
به تغییر شرایط منابع تولید آلودگی در طول سال که به  شدت بر کیفیت 
هوا تاثیرگذار اســت، وجود ســامانه پویا برای ســهم بندی ضروری 
است. به  عنوان مثال، نوع سوخت مصرفی نیروگاه ها در زمستان سال 
13۹۹ و 1۴00 به مازوت و گازوئیل تبدیل شد و سهم منابع ساکن در 
تولید آلودگی کاملًا تغییر کرد. به علاوه اینکه مقادیر انتشــار محاسبه 
شده توسط ســازمان حفاظت محیط  زیست با مقادیر محاسبه شده 
قبلی توسط شــرکت کنترل کیفیت هوا دارای نتایج نسبتاً یکسانی در 
سهم های درصدی است و به نظر می رسد که کار جدی برای تصحیح 

نتایج تهران انجام نشده است.
با این حال آن چیزی که مشــخص اســت،  ســهم بــزرگ منابع 
متحرک در آلودگی هواست. منابع انتشــار متحرک شامل خودروها، 
موتورسیکلت ها و سیستم حمل ونقل عمومی که میزان آلایندگی آنها 
تحت تاثیر مقدار ترافیک نیز هست. این یعنی تمایل شدید تهرانی ها 
به استفاده از حمل ونقل شخصی در خلأ حمل ونقل عمومی کارآمد،  
یکی از عوامل بزرگ آسمان سیاه این روزهای تهران است،  موضوعی 
که شــورای شهر و شهرداری با نشــانه رفتن انگشت اتهام به سوی 
وزارت نفت و نیرو همچنین خودروســازان  می خواهند آن  را کم رنگ 
و بی اهمیت جلوه دهند. به اضافه آنکه ســهم دی اکســید گوگرد در 
آلایندگی هوای تهران پایین تر از ســهم ذرات معلــق کمتر از دوونیم 
میکرون اســت و این یعنی همچنان متهم ردیــف اول آلودگی تهران،  

منابع متحرک است. 
همزمان میانگین مصرف بنزین در نیم سال نخست 1۴0۲ در کشور 
رقمــی بالغ بر 11۶ میلیون لیتر و این رقــم برای مصرف گازوئیل 105 
میلیون لیتر بوده اســت. متاسفانه در حوزه انرژی و مشخصاً مصرف 
ســوخت نیز به کیفیت توجهی نشده و به  نوعی، کیفیت فدای کمیت 
می شود. متاسفانه امروز در حوزه مدیریت سوخت بیشتر شاهد تامین 

تقاضا هستیم تا نهادینه کردن مصرف بهینه آن.  
 کشــور ما، بالاترین مصرف انرژی در دنیا را دارد. ما با جمعیت 
۸5 میلیون نفری، رتبه نخســت مصرف انــرژی در جهان را داریم و 
میزان مصرف مــا تا ۲/5 برابر بیش از میانگین جهانی اســت. رقم 
مصرف انرژی در ایران 15 برابر بیش از کشــوری  مانند ژاپن است و 
حتی نســبت به چین با جمعیت بیش از یک میلیارد نفری بالغ بر دو 

برابر مصرف انرژی داریم!  
جایی که یوسف رشیدی،  کارشناس محیط  زیست در این باره به 
» ســازندگی«  می گوید: عمده علت آلودگی هوای تهران به دلیل تردد 
خودروهاســت،  آن هم به این دلیل که حمل ونقل عمومی مناســبی 
نداریم. شــهر تهران از لحاظ تراکم تفاوت زیادی با شهرهای بزرگی 
همچون توکیو ژاپن یا پاریس فرانسه ندارد اما در این شهرها ۸0 درصد 

تــردد با حمل ونقل عمومی اســت و ۲0 درصــد مابقی با حمل ونقل 
شخصی است. برخلاف کشــور ما مصرف سوخت بسیار بالاست و 
اولویت مردم استفاده از اتومبیل شخصی برای تردد است. البته مردم 
چاره ای ندارند،  در شــرایطی که اتوبوس و متروی درست و با کیفیت 
در تمام سطح شــهر وجود ندارد، آنها مجبور به استفاده از خودروی 

شخصی هستند. 
او ادامه می دهد: البته نمی توانیم بگوییم، کیفیت خودروها در ایران 
یا ســوخت تاثیری در آلودگی ندارد اما در کشورهای اروپایی به دلیل 
متعادل بودن نرخ سوخت و اســتفاده ارزان و در دسترس حمل ونقل 
عمومی،  آلودگی کمتر است و اینکه بگوییم در تهران مازوت سوزانده 
می شود یا کرج و قزوین آدرس غلط دادن است. عمده مشکل ما در 
تهران، بحث عدم توســعه یافتگی حمل ونقل عمومی است که باید به 
آن توجه ویژه شود. تردد زیاد خودرو و ماندن در ترافیک های چندین 

ساعته،  نتیجه ای جز آلودگی شدید هوا ندارد. 

 W مصرف مازوت و کیفیت گازوئیل
با وجود ســهم بزرگ منابع متحرک در آلودگی هوا همچنان ســه 
ابهام درباره تولید آلایندگی ناشــی از کمبود گاز در فصل سرما وجود 

دارد. 
درباره میزان مصرف احتمالی مازوت توســط کارخانه ها و صنایع 
کوچک، متوسط و بزرگ مستقر در استان تهران و استان های هم جوار 
به  ویژه در محدوده غربی این اســتان اســت. در سال های گذشته به 
اذعان فعــالان صنعت همواره تامین ســهمیه گاز مصرفی صنایع در 
ایــن ایام با چالش مواجه بوده و ســوخت جایگزین پرآلاینده مازوت 
و بعضــاً گازوئیل در اختیار این صنایع قــرار می گرفت. این رویه هر 
ساله و احتمالًا امسال نیز حاکم است اما هنوز مسئولان مربوطه هیچ 
اشــاره ای به آن نکرده اند. از آنجا که جهت وزش باد در شــهر تهران 
از غرب به شــرق اســت در صورت مصرف مازوت یا گازوئیل فاقد 
اســتاندارد یورو ۴ توســط این صنایع، آلودگی ناشی از آنها به راحتی 

می تواند سوار بر باد، وارد جو پایتخت شود.

ابهام دوم مبنی بر کیفیت گازوئیل توزیعی میان صنایع است که اگر 
کمتر از یورو ۴ باشــد، در تولید ذرات آلاینده نقش اساسی دارد. این 
روزها به  واسطه غلظت  پایین آلاینده دی اکسید گوگرد که منشأ اصلی 
آن مازوت ســوزی است، باور این گزاره که دست کم فعلًا نیروگاه های 
تهران از این سوخت استفاده نمی کنند، دشوار نیست. اما مساله مهم تر 
این اســت که به جای گاز، گازوئیل روانه مخازن سوخت نیروگاه ها 
و صنایع می شــود تا کمبود گاز برای مصارف خانگی مدیریت شود. 
آلاینده ناشــی از گازوئیل ســوزی از جنس ذرات معلــق بوده و قابل 
تفکیــک با ذراتی کــه از اگزوز خودروها و موتورســیکلت ها در هوا 
منتشــر می شود، نیست. در واقع، آلایندگی مصرف گازوئیل می تواند 
بدون هیچ نشانه آشکاری بر شدت آلودگی هوای تهران بیفزاید و سهم 
مدیریت مصرف ســوخت صنعت و نیــروگاه از آلودگی این روزها در 

محاق بماند.
در نهایت ابهام ســوم مربوط به مصرف مــازوت و گازوئیل فاقد 
اســتاندارد یورو ۴ در نیروگاه های اســتان های مجــاور مثل کرج و 
قزوین اســت. به عنوان مثال در سال های گذشته شواهد آشکاری از 
مازوت ســوزی در نیروگاه های واقع در استان قزوین وجود داشت که 
آلایندگی ناشــی از آن در روزهای پرباد به تهران هم می رسید. امسال 
در اخبار رســمی و اظهانظرها، بارها گفته شده که نیروگاه های تهران 
مازوت نمی سوزانند اما درباره وضعیت استان های مجاور اظهارنظر 

نشده و موضوع مسکوت مانده است.
 در نهایت اینکــه افکار عمومی انتظار دارد، مســئولان مرتبط با 
مدیریت ســهم صنایع و نیروگاه ها در آلودگی هوا به صورت مســتند، 
شفاف و البته جامع به این قبیل ابهامات پاسخ دهند؛ کمااینکه نقش 
متغیرهای طبیعی و جوی مثل اینورژن در آلوده شدن هوای شهری مثل 
تهران قابل مدیریت نبوده و بخشی از آلودگی پایتخت، یک سرنوشت 
ناگزیر در شرایط فعلی است اما دولت می تواند و باید سهم خود از تولید 
آلاینده های هوا را به نحوی مدیریت کند که این سهم به حداقل برسد.
آن هم در شــرایطی که در ســال 1۴01 حدود ۲۶ هزار مرگ ومیر 
منتســب به آلودگی هوا در 33 شهر گزارش شده که این آمار فوتی ها 
ناشــی از ذرات معلق کمتر از ۲/5 میکرون بوده است. از این تعداد 
حــدود ۶ هزار فوتی مربوط به شــهر تهران اســت. همچنین میزان 
خسارت ناشی از این مساله نیز 11/3 میلیارد دلار برآورد شده است. 

این عدد و رقم برای جامعه بسیار فاجعه آمیز و تلخ است.
  
 W سازمان بی  خاصیت محیط  زیست

در عین حال نمی تــوان منکر بی خاصیت بودن ســازمان محیط  
زیست نیز بود. نبود قدرت لازم در این سازمان باعث شده که محیط 
زیســت بازدارندگی لازم در برخورد با متخلفان و قدرت ایســتادگی 
در مقابل دســتگاه های مختلف را نداشته باشــند. این سازمان باید 
در جهت حفاظت از محیط زیســت، قدرت راهبری داشــته باشد و 
نقش خود را در فرهنگ ســازی و ایفای نقــش هدایتی و حمایتی از 
محیط زیســت نیز به خوبی حفظ کند. محیط زیســت در جایگاه 
معاونت ریاســت جمهوری باید دستورات را از رئیس جمهور بگیرد و 
اگر رئیس جمهور و دولتی ها بخواهند اقدامی انجام دهند که برخلاف 
محیط  زیست کشور باشد،  در نهایت سازمان محیط  زیست انتخابی 
چون فرمان برداری بی چون وچرا از نهاد بالادســتی خــود را ندارد. 
سازمان محیط زیست در دولت هم اقتدار لازم را ندارد و یک سازمان 
ضعیف و تقریباً بی خاصیت اســت که بودونبود آن فرقی برای کشور 
نمی کنــد. اگر همه قبــول کنیم که چالش های محیط زیســتی مثل 
بحــران آب، پدیده ریزگردها و آلودگی هــوا از مهم ترین اولویت های 
کشــور است باید وضعیت این ســازمان را ارتقا دهیم و به این ترتیب 
باید اعتبار، امکانات و تجهیزات منابع لازم در اختیار ساختار جدی 

محیط زیست کشور قرار گیرد.

گزارش ویژه

شــبنم مقــدم: بــه گــزارش روزنامــه ســازندگی، پوریا 
محمدیان یــزدی، معــاون عمران، حمل ونقــل و ترافیک 
شــهرداری مشهد در نشست خبری از کلنگ زنی دو پروژه 
شــهری در روزهای آینده و افتتاح ســه پروژه در ۲۲ بهمن 
امســال خبر داد. وی افزود: برای خط یک قطار شــهری  
۶0 واگن کمبــود داریم که نیازمند تامین اعتبار 1۲0 میلیون 
یورویی است. وی گفت: در روزهای آینده کلنگ زنی پروژه 
تقاطع سه  سطحی شهید فهمیده و پل روگذر خیام براساس 
مصوبه شــورا با همکاری قرارگاه خاتم الانبیا آغاز می شود 
که این پروژه ها طی 1۸ مــاه عملیاتی و در این دوره افتتاح 
می شــوند. وی اظهار امیدواری کرد به زودی، دوربرگردان 
شــهید میرزایی افتتاح می شــود و افزود: برای اتمام پروژه 
پل دهرود در تلاش هســتیم تا ۲۲ بهمن  ماه به بهره برداری 
برســد. وی گفت: بخش بزرگی از پــروژه جلوخان پایانه 

مسافربری تا استقبال از بهار آماده   سازی می شود.

بهره برداری سه پروژه شهرداری مشهد

وز تهرانِ امر
ادامه تیتر یک
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شنبه 30 مهر 
خسروشاهی عازم مصر است

مجمع ]تشــخیص  مصلحت  نظام[ جلسه داشت. استفاده از 
پلیس قضایی تصویب شــد و درخواست استقلال مالی و تصویب 
تشکیلات ناتمام ماند؛ شانس تصویب به این صورت ندارد. ظهر 
جلســه معمول ماهانه بعد از اجلاس مجمع را داشتیم که در مورد 

انتخابات ]ریاست جمهوری[ و مسایل جاری کشور بحث شد. 

عصر آقای ]سیدهادی[ خسروشاهی آمد. عازم مصر است 
که مسئول حفاظت منافع ایران  باشد. در مورد سیاست های رفتار 
با مصریان مشورت کرد. گفتم، اصل بر تجدید روابط است اما 
شرط رهبری در خصوص تبری از ]پیمان[ کمپ دیوید ]معاهده 
صلح اسراییل و مصر[ مانع است. تعدادی از نوشته هایش را آورد 
که اسناد دوران مبارزه و نیز اســناد سیدجمال الدین اسدآبادی 
اســت. گفت، پیــش از پیــروزی انقلاب، تمامــی اطلاعیه ها 
و اســناد را جمع آوری کــرده و با اجازه آیت الله ]ســیدکاظم[ 
شــریعتمداری، ]از مراجع تقلید[ در دارالتبلیغ نگه داری  کرده و 
فکر می کند چنین مجموعه ای در اختیار دیگران نیست. اخبار 
اجلاس سران عرب در قاهره در رأس است. سخنرانی ها معمولًا 
تُند اســت و بعضی فکر می کنند این ســخنان تُند برای پُر کردن 
جای خالی تصمیمات جدی اســت. انتفاضه ادامه دارد و چند 
نفر دیگر شــهید و جمع زیادی مجروح شده اند. بیانیه های تُند 
علیه دســتگاه قضایی به خصوص دادگاه ویژه روحانیت منتشر 

می شود. شب در دفترم ماندم.

مســعود پزشــکیان، نماینده مجلس و وزیر بهداشــت دولت 
اصلاحات با انتقاد از ردصلاحیت خود از سوی هیات اجرایی برای 
انتخابات مجلس به پایگاه خبری عصر ایران گفته اســت: »جوابی 
از طرف هیات های اجرایی به اعتراض من داده نشــده، می خواهند 
بدهند یا ندهند برای من مهم نیست که صلاحیت من را اینها تایید 
کننــد. من صلاحیتم را از خدا و مردم می گیرم. وی همچنین تاکید 
کرده: »بندی که اینها برای ردصلاحیت من آوردند این است که به 

نظام جمهوری اسلامی التزام عملی ندارم در صورتی که تا یاد دارم 
من حتی مرخصی هم نرفتم و همه این سال ها برای مردم و خدا کار 
کردم. اگر من التزام ندارم پس چه کســی التزام دارد؟ قبل از انقلاب 
مــا بودیم، جنگ را ما بودیم و بعدش هم ما بودیم. اینها می گویند، 
ما التزام نداریم آن هم چه کســانی این حرف را می زنند. افرادی که 
معلوم نیســت از کجا آمده اند. اصلًا ارزش دارد از این افراد ســوال 
کرد«. او همچنین گفته اســت: »هر جوری آدم می خواهد این بند 

که طبق آن بنــده را ردصلاحیت کرده اند قورت بدهد، نمی تواند«. 
پزشــکیان تاکید کرد: این اتفاقات نشــان می دهــد که هیات های 
اجرایی آدم های سالم و صادقی نیستند. می گویند من را طبق داده ها 
ردصلاحیت کرده انــد و از من داده می خواهند. چهار دوره نماینده 
و وزیر بودم. در واقع حرفی می زنند که مالیات ندارد«. پزشــکیان 
همچنین گفته است: من برای اینکه مردم را به صحنه بیاورم؛ ثبت نام 

کردم. اگر طبابت کنم وضعم بهتر است.

مسعود پزشکیان می گوید: هیات های اجرایی آدم های سالم و صادقی نیستند

صلاحیت ردصلاحیت کنندگان!
سیاست

فاطمه محمدبیگی، نماینده مجلس به ویدئوی پخش شده از انتقادات 
صریح یک دانشــجو که نماینده قزوین را به دلیل اســتفاده از رانت برای 
اعضای خانواده و اطرافیانش مورد انتقاد قرار داده بود، واکنش نشان داده و 
گفته که همسرش »دکترای استراتژیک و از رتبه های برتر دانشگاه تهران« 
است و با ســابقه 1۶ سال مدیریت در وزارت دفاع در شرکت مکفا، مرکز 
گسترش اطلاعات و فناوری اطلاعات وزارت صمت مشغول به کار بوده و 
به شکل مامور نیز حقوق دولتی دریافت می کند«. او با بیان این توضیحات 

گفته است: »کسی که چهار کتاب نوشته و کتابش به چاپ هفتم و هشتم 
رســیده و در دانشــگاه ها تدریس می شود، ســابقه مدیریتی متعدد در دو 
وزارتخانه داشــته است، آیا نمی تواند شغل مناســبی داشته باشد؟« اخیراً 
ویدئویی از حضور فاطمه محمدبیگی، نماینده قزوین منتشــر شده که در 
آن یک دختر دانشجو، انتقادات تندی علیه او مطرح کرده است. این دختر 
دانشــجو می گوید:»نماینده ای که مصلحت خودش را به مصلحت مردم 
ترجیح بدهد، نمی خواهیم«. محمدبیگــی همچنین در ارتباط با موضوع 

مطرح شده مبنی بر فعالیت های معدنی نیز گفته است: »سابقه فعالیت ها 
به چند سال قبل می رسد و ارتباطی با دوران نمایندگی من و دوران ریاست 
دفتری ایشــون ندارد و در این شغل از قبل فعال بوده اند. همه مدارک این 
موضوع هم موجود اســت«. او همچنین گفته است: »خانمی که به عنوان 
دانشــجو و جذب نیروی آموزش وپرورش وارد دفتر من شده اند؛ در واقع 
یک مطالبه  غیرقانونی داشتند. مطالبه ایشان این بود، از آن روستایی که در 

آن مشغول به کار شده اند به یک روستای نزدیک تر منتقل شوند«.

واکنش نماینده مجلس یازدهم به محتوای ویدئوی سوال یک دانشجو درباره ادعای استفاده رانت خانواده اش

همسر خانم نماینده
حاشیه

علیرضا افتخاری، خواننده باسابقه ایران با انتشار ویدئویی نسبت به 
انتشار قطعه ای با صدایش در آلبوم »قاسم هنوز زنده  است« اعتراض 
و اعلام کرد: این قطعه سال ها پیش به  صورت مستقل در اختیار حوزه 
هنری قرار گرفته بود و حوزه هنری با بی اخلاقی تمام و سوءاســتفاده، 
امروز این اثر را در این آلبوم منتشــر کرده اســت. مرکز موسیقی حوزه 
هنری روز دوازدهم آذر خبر داد: نسخه دیجیتالی آلبوم »قاسم هنوز زنده 
اســت« از محصولات منتشر شده مرکز موسیقی حوزه هنری سازمان 

تبلیغات اســلامی با همراهی تعدادی از هنرمندان موسیقی کشورمان 
پیش روی مخاطبان قرار گرفته اســت. میلاد عرفان پور، شاعر و مدیر 
مرکز موسیقی حوزه هنری درباره این آلبوم نوشته است: آلبوم موسیقی 
»قاسم هنوز زنده است« مجموعه قطعاتی است که به لطف خدا برای 
بنده خاص خدا، قاســم سلیمانی تولید شــد. خدا را شاکریم که این 
قطعات و قطعات سرود که پیش از این در آلبوم »قهرمان من« منتشر 
شــد، سندی است از تلاشی هرچند ناقابل و ناچیز برای عرض ارادت 

و اشتیاق به آن جان گرامی. دی 1۴00 خبرگزاری ایرنا نوشت: علیرضا 
افتخاری در مراسم »مقام حماسه« که به مناسبت دومین سالگرد کشته 
شدن قاسم ســلیمانی در تالار وحدت برگزار شد، قطعه مرد میدان را 
با آهنگســازی محمدرضا چراغعلی و با ارکستر صداوسیما به رهبری 
محمدرضا عقیلی با حضور مســئولان ازجملــه محمدباقر قالیباف، 
غلامعلی حدادعادل، پیمان جبلی، محمدمهدی اسماعیلی و خانواده 

قاسم سلیمانی اجرا کرد و توسط آنان مورد تقدیر قرار گرفت.

علیرضا افتخاری به خاطر سوءاستفاده از آلبوم »قاسم هنوز زنده است« از حوزه هنری شکایت کرد
بی اخلاقی حوزه هنری

هنر
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